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Entrevista a Pròsper Puig, 
president de la Fundació
Barcelona Comerç
pàgs 16 i 17

“Barcelona 
està molt bruta. 
Hi ha sensació 
de degradació”

CIUTAT MERIDIANA pàg 10

Nou desnonament
polèmic d’una mare 
i les seves tres filles

A FONS pàgs 8 i 9

Edificis decadents: un mal
estructural a la metròpoli

RESTAURACIÓ pàg 15

La Forquilla: un restaurant
de barri amb arrelament

NouBarris torna a liderar les
atencions dels serveis socials
Acumula el 14% dels casos, mentre entitats com l’AV Ciutat Meridiana afirmen que el servei ha millorat molt pàg 10

ESPORTS pàg 20
Claudia Garcia, ex del SESE:
“El bàsquet m'ha ajudat 
a ser extravertida”

8 DE MARÇ pàg 3

La mostra ‘Macho Man’
denuncia les violències 
que pateixen les dones
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Una de les principals causes de
mort entre les dones que tenen
entre 15 i 44 anys és la violència
masclista. Dit d’una altra mane-
ra, els assassinats de dones co-
mesos per homes segueixen sent
una de les principals xacres que
com a societat patim.

Aquesta és una de les princi-
pals qüestions que apareixia a l’ex-
posició immersiva que es va fer
fins al 12 de març a l’Arts Santa
Mònica de Barcelona. Batejada
amb el nom de Macho Man, la
instal·lació era un viatge corpre-
nedor per totes aquelles violències
que pateixen les dones pel sol fet
de ser-ho. Un recorregut que
posa sobre la taula totes les deri-
vades de la violència masclista.

El projecte, creat i dirigit per
Àlex Rigola, ha comptat amb
l’assessorament de la psicòloga
experta en violència masclista,
Alba Alfageme. Alhora, també hi
han participat Ferran Dordal,
Alba Pujol i Irene Vicente Salas,
en la codirecció escènica. Així
mateix, tot i que la instal·lació es
va crear fa cinc anys, no va ser
fins fa pocs mesos que va de-
sembarcar a Barcelona.

Segons explica Irene Vicente,
“l’exposició va néixer d’una pre-
gunta: ‘Què estem fent com a
ciutadans perquè les violències
masclistes continuïn perpetuant-
se?’”. Així, durant un any, l’e-
quip de direcció de Macho Man
encapçalat per Rigola va estar
documentant-se per poder res-
pondre aquesta qüestió.

DE L’ASSETJAMENT A LA MORT
Un home que durant mesos es-
tava, cada nit al carrer, sota la casa
de la seva exparella, observant-la
i enviant-li fotografies de les fi-

nestres; sentències en les quals un
home va veure rebaixada la seva
pena perquè li va donar un got
d’aigua a la dona que havia violat
dues vegades, i la justícia va en-
tendre que aquell gest denotava
que no hi havia acarnissament;
dones que després de patir anys
de violència masclista no poden
dormir o tenen mal de cap dià-
riament... Macho Man vol que so-
bretot els homes “visquin en pri-
mera persona què vol dir la vio-
lència masclista”, diu Vicente.

El recorregut pel terror es-
tructural que suposa la violència
masclista no s’atura: dibuixos
fets per infants que han estat
violats per adults, la polèmica
sentència de la manada, el cas
d’Ana Orantes, escenes de vi-
deojocs en què hi ha assassinats
masclistes i, malauradament, els
rostres de  dones i els infants que
han perdut la vida.

Segons Vicente, els cinc anys
que fa que la instal·lació es mos-
tra al públic “han servit perquè
moltes persones es confrontin
amb una realitat que tenien nor-
malitzada”. “Hi ha gent que ha po-
gut posar paraules al que li passa
a casa o el que veia en amics”, as-
senyala la directora teatral.

En aquest sentit, una de les tas-
ques més importants de la ins-
tal·lació són les escoles que van a
visitar-la. “Per això vam decidir te-
nir psicòlogues”, explica Vicente.
“D’ençà que vam arribar a Barce-
lona, cada setmana vam tenir uns
tres casos de menors de 18 anys
que s’acostaven al servei”, diu.

REACCIONS
Les situacions de violència que
plantejava Macho Man són dures.
“La gent tenia moltes ganes de
parlar-ne quan sortia”, afirma
Vicente. Malgrat això, la reacció

entre homes i dones era ben di-
ferent. “Nosaltres, com a dones,
tot això ho vivim a la nostra prò-
pia pell i els homes no tant”, afir-
ma la dramaturga. “La idea era
que els homes ho poguessin ex-
perimentar en primera perso-
na”, afegeix. “Les dones afirmaven
que ja saben tot el que sortia a l’ex-
posició, però ens preguntaven
què podien fer, i nosaltres els dè-
iem que portessin homes a veu-
re la instal·lació”, explica.

Per desgràcia, també reconeix
que hi ha homes que pensen
que la violència masclista és un
“mal puntal i no pas una qüestió
social i estructural, i no se sentien
identificats amb el que veien”. I
encara més greu, en els darrers
temps Vicente ha vist com hi ha
adolescents que rebutgen l’ex-
posició. També ho comenten les
psicòlogues, tot entroncant amb
les dades que publicava el 2021

el Centre Reina Sofia. Segons un
estudi sorgit d’una enquesta,
més d’un 20% dels nois joves
d’entre 15 i 29 anys nega l’exis-
tència de la violència masclista i
la considera “un invent ideolò-
gic”. En les noies aquesta xifra se
situa en el 9%.

Per a Vicente això s’explicaria
per dos motius. “Crec que a ve-
gades no volen sostenir certes si-
tuacions perquè prefereixen no
patir ni passar per un tràngol que
no els ve de gust”, explica en
primer lloc. “També penso que
abans era revolucionari trencar
amb el que era conservador, i ara
és més revulsiu anar en contra del
que accepta tothom, és a dir, en
contra de l’erradicació de les vio-
lències i la tolerància”, afegeix en
segon lloc. Potser, tal com re-
flectia l’exposició, encara no som
capaços de treure’ns el macho
man que portem a dins.

El ‘machoman’queduemdins
» L’exposició ‘Macho Man’ a l’Arts Santa Mònica reflexiona sobre les violències masclistes

» Més d'un 20% dels nois i un 9% de les noies joves neguen l'existència d’aquesta problemàtica

Albert Alexandre
BARCELONA

La mostra ‘Macho Man’és un projecte creat i dirigit per Àlex Rigola. Foto: Arts Santa Mònica i ACN
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La lupa

En una reunió de treball, el meu interlocutor em
diu: “La Saida està en situació de migració”. Jo
de seguida entenc que la Saida és una dona mi-
grant, però alhora penso en què ajuda la Sai-

da i totes les persones migrants com ella que nosaltres
ens entestem a fer incursions en el llenguatge per no de-
finir-les com el que són, almenys en part, en el moment
en què es troben. Perquè ella, actualment, és una dona
migrant. Pels motius que siguin, la Saida decidí marxar
del seu país d’origen i tot el seu trànsit migratori l’ha dut
fins aquí. El seu problema ara no és que nosaltres be-
nintencionadament deixem clar que la Saida és una per-
sona abans que res, essencialment independent de qual-
sevol situació que pugui viure i que amb més o menys
fortuna la pugui definir. El seu problema és que aquí dis-
posi de l’oportunitat d’arrelar i que, per exemple, la nor-
mativa d’estrangeria i les nostres polítiques no precaritzin
la seva vida fins al punt que no hi hagi manera que pu-
gui superar el fet incontestable que, ara mateix, és una
dona migrant que cerca la manera d’estabilitzar-se en
aquest terra, això és, convertir-se en ciutadana.

Hi ha un abús evident en l’ús de la construcció dis-
cursiva “en situació de” que no porta enlloc més que a
edulcorar evidències de situacions viscudes per expe-
riències no elegides. Podem estar d’acord que cada per-
sona té un valor intrínsec per damunt de qualsevol tret
que la pugui definir en un context determinat. Però si
duguéssim fins a l’extrem aquesta premissa, ens troba-
ríem que per tot hauríem d’anomenar algú o un grup in-
terposant-hi la condició en què es troba. No ho fem. No

diem “en Salvador està en situació de classe treballadora”
o “en Froilán està en situació de monarquia”. Tampoc
fem referència a les noies que estan en situació d’ado-
lescència o als nens que estan en situació d’escolaritza-
ció. Ho trobaríem estrany.

Està clar que diem que algú està “en situació de” re-
servant-ho per a aquelles situacions que comporten al-
guna mena de perjudici clarament no escollit per les
persones que les viuen. Ningú desitja ni elegeix ser po-
bre, llavors diem que X està en situació de pobresa, ja
que hi és sense voler-ho. El mateix fem en referir-nos
a altres condicions del context, com ara la violència o
la vulnerabilitat. Així, deslliurem discursivament la per-
sona o el grup que pateix una determinada experièn-
cia, a fi de no etiquetar-la ni subjugar-la conceptual-
ment a la condició lesiva que condiciona la seva expe-
riència de vida. És la manera diplomàtica que tenim de
recordar-nos que tothom és portador d’una vida lliu-
re, que tenim tot el dret a exercir-la i que si no la po-
dem desplegar és a causa de contextos i relacions de po-
der que coarten la capacitat d’elecció.

Ara bé, el fet és que, posem per cas, hi ha persones
que migren, que són pobres o que per diversos moti-
us són més vulnerables que altres. Aquests individus
molt probablement estaran d’acord a afirmar que són
migrants, pobres o vulnerables; que les condicions de
la migració, la pobresa o la vulnerabilitat malmeten les
seves oportunitats d’aconseguir una vida pròpia; que,
efectivament, una part ben significativa de la seva iden-
titat en el període en què viuen tals experiències es de-

fineix per ser pobre, migrant o vulnerable. Amb tota se-
guretat, tota aquesta gent voldrà canviar tals condicions
per tal de deixar enrere les mancances i les relacions
de dominació que les subjuguen. Per tant, ser conscient
de la situació que es viu, que podem anomenar i que
en algun grau defineix la persona que l’experimenta en
un context i període de temps determinat, és a priori
quelcom necessari per guanyar força a l’hora de remoure
aquestes circumstàncies. Perquè, deixant de banda el
valor normatiu que cada persona val el mateix, ens de-
fineixen diferents situacions per les quals passem en
el decurs de la nostra vida.

Llavors, quan per causa del context i les pautes de re-
lació social experimentem condicions lesives per a la nos-
tra autonomia, resulta molt més important prendre cons-
ciència i actuar políticament per enfrontar-nos-hi que
matisar en el discurs que patim una situació que no ens
defineix l’ésser. I per banda de l’administració pública,
és molt més útil treballar sistemàticament per desen-
volupar polítiques públiques que proporcionin oportu-
nitats per revertir les condicions socials que fan persis-
tir greus relacions de desigualtat i discriminació que no
pas persistir a fer elàstic un llenguatge cada cop més in-
flat de nous conceptes i giragonses discursives que no
fixen el nucli dur de la qüestió: només som el que volem
ser en part; les situacions també ens defineixen i ens fan
ser. Algunes de les condicions que experimentem i ens
defineixen no les hem escollit i ens malmeten la vida. I
és a través de l’acció col·lectiva i de la política pública que
hi haurà la possibilitat de superar-les.

NLes millors
perles

La creadora de Twitter Blue, Esther Crawford, va voler
demostrar el seu compromís amb l’empresa quedant-se a

dormir a les oficines. Va publicar una foto embotida en un sac
de dormir per demostrar-ho. Elon Musk l’ha fet fora. 

En pocs dies, un home roba un senyal de metro i un altre,una bústia de Correus. Les dues coses han passat a
Barcelona, tal com ha publicat betevé. Per algun motiu,
tots dos discrets lladres van ser enxampats. 

L’actriu Jamie Lee Curtis ha avisat que no assistirà al sopar
dels Oscars tot i estar nominada al premi a millor actriu de

repartiment. El motiu: li agrada anar-se’n a dormir d’hora. Així
ho va dir ella mateixa a una reportera de la cadena Foxnews.

Una dona es va passar els 25 anys que va durar el seu
matrimoni assumint totes les tasques de la llar. Ara, un

jutjat del municipi andalús de Vélez-Màlaga ha dit que
l’exmarit l’ha d’indemnitzar amb més de 200.000 euros.

LA FOTONia Escolà/ACN
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Planeando el futuro de Vallbona1

2 L’escola Víctor Català reclama 
un entorn només de vianants

Un Nou Barris d’espectacle

Volen un poliesportiu per 
al triangle d’Aiguablava

La Forquilla: un restaurant 
de barri amb molt d’arrelament

El + llegit líniaNouBarris.cat
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A les xarxes

@taniaverge: La normalitat feminista és un
país amb drets sexuals i reproductius avan-
çats i garantits per a totes. Avui sumem un
nou dret a Catalunya: l’equitat menstrual.

@igualtatcat: Tanquem l’acte institucio-
nal del 8M amb una consigna clara: ens
trobem a la manifestació per reivindicar la
urgència de tombar el patriarcat.

#8M

@Teresa_Rosell: La salut és el bé més pre-
uat que tenim. Desitjo que atrapin els xan-
tatgistes i que un dia pateixin l’angoixa
que estan patint avui els pacients afectats.

#CiberatacAlClínic #EquitatMenstrual

La clau

No vull ser menys que els
meus col·legues perio-
distes i per això aquests

dies jo també he demanat ajuda
a ChatGPT per escriure aquest
article. Per als despitats que en-
cara no hagin sentit parlar-ne,
ChatGPT és una intel·ligència
artificial que resol qualsevol dub-
te. Hi ha qui hi ha mantingut dià-
legs, qui li ha demanat escriure
treballs per a l’escola o la uni-
versitat o qui l’ha encoratjat a de-
tectar errors en codis informàtics.
Ara, quan un es queda sense
inspiració, pot recórrer a la tec-
nologia, com és el cas. Google té
els dies comptats.

El diari Ara va confrontar
ChatGPT i un periodista dema-
nant-los el mateix: un article
d’una determinada extensió so-
bre el centenari de l’assassinat de
Salvador Seguí, el noi del Sucre,
el 10 de març de 1923, recordant
la seva importància històrica, la
trajectòria en el sindicalisme i la
seva mort. Les diferències entre
tots dos textos són evidents: el
periodista escriu de manera més
àgil, acurada i precisa. La mà-
quina, en canvi, repeteix tòpics,
infla el text i s’inventa dades.

El periodista Jordi Pérez Co-
lomé va fer servir la mateixa tec-
nologia per escriure un poema so-
bre el president de l’Estat espa-
nyol, i la resposta va incloure, en

el tercer vers, una incorrecció:
Pedro Sánchez té barba. Quan
el periodista va recriminar l’er-
ror a la màquina, ChatGPT va
canviar el to correcte, agrada-
ble i natural de la conversa per
un altre d’hostil i desafiant:
“Pedro Sánchez ens ha enga-
nyat. Pedro Sánchez m’ha en-
ganyat. Això dic! Això dic!”. La
conversa, publicada a El País, es-
garrifa tant per la poca precisió
de la màquina com per la seva
naturalitat.

En el meu cas, vaig pre-
guntar a ChatGPT com la in-
tel·ligència artificial transforma
el periodisme, i la seva respos-
ta, articulada en un minut
aproximadament, va consistir
en cinc arguments en clau po-
sitiva: (1) permet automatitzar
les notícies, és a dir, que algu-
nes informacions basades en
dades, com ara les esportives i
les econòmiques, les produei-
xin les màquines; (2) serveix
per personalitzar la informació;
(3) permet verificar dades; (4)
serveix per analitzar grans vo-
lums d’informació; i (5) millo-
ra l’eficiència i la precisió.

En la seva extensa argu-
mentació, ChatGPT va dedicar
només una línia als reptes de l’ús
de la intel·ligència artificial en les
redaccions periodístiques, és a
dir, a la quantitat de llocs de tre-
ball que es redefiniran o direc-
tament desapareixeran a causa
d’aquesta tecnologia, així com
als biaixos dels algoritmes. Cap
referència a la informació im-
precisa o directament inventa-
da, com hem vist en els exem-
ples abans esmentats.

L’exemple em serveix per
il·lustrar que darrere d’aquesta
tecnologia, aparentment neutra
i precisa, hi ha ideologia. En de-
finitiva, ChatGPT ofereix una
resposta tecnoutòpica, amb poc
marge per al pensament crític. De
quines fonts beu aquesta tecno-
logia per elaborar les seves res-
postes? Per què només ofereix
una línia argumental favorable al
progrés? Així les coses, ja podem
començar a preparar-nos per
consultar diferents xatbotsd’in-
tel·ligència artificial, com abans
fèiem amb els diaris o les cade-
nes de televisió, si volem tenir una
visió acurada de la realitat.
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La ideologia de les màquines
per Susana Pérez

Els semàfors

Nou Barris continua sent el
territori que lidera les atencions
dels serveis socials, un fet que
mostra les desigualtats que
pateix el districte. Tot i això,

entitats com l’AV Ciutat Meridiana
aplaudeixen la millora del servei 

i l’entesa amb el consistori.
pàgina 10Ajuntament

La jornada del 8 de març, Dia de
la Dona, va començar amb força
a Nou Barris amb el tall matinal
a la Meridiana, a l’altura del pont

de Sarajevo, una protesta
convocada per l’entitat 

Nou Barris Feminista. Hi van
participar unes 200 dones.

pàgina 109 Barris Feminista

La regidoria de Turisme i
Indústries Creatives ha impulsat

el programa Dissenyem
Comerç, una iniciativa que

implica joves dissenyadors de
diferents centres de la ciutat en
projectes que volen revitalitzar

el comerç de proximitat.
pàgina 15Dissenyem Comerç
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L’Ajuntament ha posat en marxa
el nou programa que ha de per-
metre finançar un total de 18
projectes que impulsen diferents
entitats arrelades als barris. La
iniciativa, batejada amb el nom
‘Experiències de ciutat’, aposta
per projectes socioculturals que
es potenciaran a través de la ges-
tió que farà el Consorci de Turis-
me de Barcelona, que en farà di-
fusió. De fet, els 700.000 euros de
finançament que tindrà el pro-
jecte surten de l’impost de les es-
tades turístiques.

Així doncs, les ajudes seran
d’un màxim de 50.000 euros per
projecte. La convocatòria està
oberta des del passat mes de de-
sembre i l’avaluació de les candi-
datures les ha fet un comitè tèc-
nic format per la Direcció de Tu-
risme i Indústries Creatives de l’A-
juntament, tècnics dels districtes
i de l’ICUB i per Turisme de Bar-
celona. De tota la feina feta, s’han
escollit els següents projectes:

CIUTAT VELLA
Dos projectes que enforteixen la
xarxa associativa i fomenten el
sentiment de pertinença al bar-
ri: el festival de Cultura Raval(s)
i el BuskeRAI. Festival d’artistes
del carrer.

EIXAMPLE
El suport es destina a la 17a Fira
modernista de Barcelona, orga-
nitzada per Coreixample, l’As-
sociació comercial de la Dreta de
l’Eixample i que s’emmarca dins
de les activitats de la Festa Ma-
jor del barri.

SANTS-MONTJUÏC
La mostra Tradicat, que promou
l’Associació Sants Establiments

Units des del 2019 i que omple
un quilòmetre i mig del Carrer
de Sants amb una mostra de
dues-centes parades. I, d’altra
banda, la tradicional i emble-
màtica Fira Medieval de l’Asso-
ciació de Comerciants de Creu
Coberta. Es tracta d’una fira te-
màtica que reuneix un gran
nombre de públic.

LES CORTS
La 24a edició de Festival Cir-
corts podrà créixer amb el su-
port financer obtingut per ins-
tal·lar una carpa de circ que aco-
lliria part del seu programa
d’espectacles.

SARRIÀ-SANT GERVASI
el primer projecte és l’exposició
‘Negre: del dol a la seducció’, de
la Fundació Rocamora i la Fun-
dació Antoni de Montpalau. L’al-
tre seleccionat és la Festa de
Sant Martí-Jornada del vi novell

a Can Calopa, juntament amb el
Collserola Floreix, que també té
lloc a Can Calopa.

GRÀCIA
El finançament serà per a les
Diades de Castellers que es fan
des del 1997.

HORTA-GUINARDÓ
El club esportiu del Futbol Club
Martinenc organitza el Cros 3
Turons- la Diablada. Aquesta
iniciativa ha estat escollida jun-
tament amb el Pessebre vivent
de la Torre del Suro.

NOU BARRIS
La festa gallega de San Froilán,
tot un referent al districte, ha es-
tat escollida juntament amb
tres projectes més amb esperit
local: el festival Les Sopes del
Món, La Roquetes fashion, food
& wood week i el Campament
Reial de Nadal.

SANT ANDREU
el Jazzing Festival de Jazz de Sant
Andreu és tot un referent i per això
passarà a formar part de les ‘Ex-
periències de ciutat’.

SANT MARTÍ
Per últim, en el cas del Sant
Martí la tria és pel Festival Es-
cena Poblenou, una mostra

d’arts escèniques contemporà-
nies multidisciplinària i impli-
cada amb el territori.

“PROJECTES MAGNÍFICS”
Durant la presentació del pro-
jecte, que va tenir lloc a finals de
febrer, el regidor de Turisme i In-
dústries Creatives, Xavier Mar-
cé, va explicar que la principal in-
tenció de la iniciativa ‘Expe-
riències de ciutat’ és “fer justícia
a la feina que es fa als barris i als
districtes i posar en valors coses
singulars que sorgeixen de l’im-
puls genuí dels veïns i que tenen
interès comercial, cultural, gas-
tronòmic o esportiu”.

Marcé, en paral·lel, va re-
marcar que la tria de tots els
projectes s’ha fet tenint en
compte tres aspectes: un arre-
lament definit, que siguin or-
ganitzats per agents culturals
del districte i que tinguin una
singularitat remarcable.

Albert Ribas
BARCELONA

Projectes ambànima
» Barcelona impulsa les ‘Experiències de ciutat’: iniciatives socioculturals als barris amb arrelament
» El programa es potenciarà a través de la gestió que farà el Consorci de Turisme de Barcelona

DESCENTRALITZAR
EL TURISME

4Un dels objectius d’‘Ex-
periències de ciutat’ és con-
tribuir a la redistribució del
turisme creant nous punts
d’atracció arreu dels barris.
Es tracta d’un objectiu  que
recull la mesura de govern
per a la ‘Creació de nous
imaginaris i continguts per
millorar la mobilitat i la sos-
tenibilitat turística’.

El projecte, que es va presentar a finals de febrer, l’impulsa la regidora de Turisme i Indústries Creatives de Xavier Marcé. Fotos: Ajuntament

Ciutat
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COMUNICACIÓ4Líniava assolir
al mes de febrer una audiència de
154.305 usuaris únics i 236.466
pàgines vistes, segons OJDinte-
ractiva. És la xifra auditada més
alta aconseguida per Línia, del
Grup Comunicació 21, i fixa el
rumb d’un creixement sostingut
amb l’objectiu de superar els
250.000 usuaris únics mensuals
al llarg d’aquest any 2023.

Es tracta de lectors metro-
politans, clarament definits, i
d’una publicació local en xarxa
i no nadiua digital, ja que tam-
bé disposa de 20 edicions ter-
ritorials en paper.

Segons el rànquing que fa-
cilita l’auditoria d’OJDinterac-
tiva de les publicacions en català
més llegides, Línia ja és el quart
mitjà no nadiu digital a l’àrea

metropolitana, després de l’Ara,
El Periódico i El Punt Avui,

tots ells diaris generalistes, d’a-
bast nacional i de pagament. 

En el rànquing general a Bar-
celona ciutat i entorn metropo-
lità (primera corona), Líniaocu-
pa la sisena posició (la vuitena si
hi incloem els audiovisuals RAC1
i betevé) i estaria entre els 20
més llegits de tota Catalunya.

El director editorial de Línia,
Arnau Nadeu, fa una valoració

positiva d’aquestes xifres. “Cui-
dem molt el perfil de l’audiència,
el target i els continguts; no fem
cap concessió a la informació ba-
nal ni volem créixer a qualsevol
preu”, apunta. “Per a Línia és es-
sencial preservar els lectors in-
formats, exigents i metropoli-
tans, els quals donen sentit al
nostre periodisme igualment
exigent i metropolità”, conclou.

Línia supera els 154.000 
lectorsmetropolitans mensuals

Comunicació

236.466
pàgines vistes
va registrar al mes
de febrer Línia, segons
OJDinteractiva
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Sembla tret d’una pel·lícu-
la. Quan algú veu per dins
l’edifici Venus per prime-
ra vegada, es queda en

xoc. Les entrades són fosques, a la
porteria hi ha bústies atrotinades,
inservibles, i Correus té problemes
per deixar-hi les cartes. Les esca-
les ennegrides del replà de l’en-
trada estan il·luminades amb un
focus d’obra que amb prou feines
deixa entreveure què hi ha al pri-
mer pis. Als patis de llum s’hi acu-
mula l’aigua que cau per les parets,
que es filtra pels baixants trencats.
És com si l’edifici plorés. 

Aquest bloc, situat al barri de
la Mina de Sant Adrià de Besòs,
sembla sortit d’una pel·lícula, sí.
Encara que l’afirmació podria en-
tomar-se com una exageració, no
està lluny de la realitat. L’any
2020, Netflix va rodar-hi Cen-
tauro, un thriller d’acció sobre
drogues i curses de motos. Ho re-
corda Paqui Jiménez, una veïna del
bloc que té un bar davant la mola
de ciment i que des de fa anys s’ha
convertit en una de les veus més re-
ivindicatives pel que fa a la demo-
lició de l’edifici i al posterior re-
allotjament del veïnat, que es de-
mana des del 2002 i que hauria
d’arribar en un futur pròxim.
“Netflix va venir a gravar aquí i a
canvi ens va posar bústies noves a
algunes de les porteries”, relata. La
història té un punt al·legòric: allà
on els governs no arriben hi està
entrant l’economia de plataforma. 

La Paqui fa un tour per l’edi-
fici i a cada poques passes s’atura
per mostrar un nou desperfecte.
“Aquí s’ha anat posant pegat so-
bre pegat”, lamenta. Al carrer, la
cosa no canvia. “A la nit surten les
rates de la biblioteca que hi ha aquí
davant”, explica la Paqui, tot de-
mostrant que un article pot can-
viar el significat d’una frase. No hi
ha una llamborda posada al seu
lloc, i caminar, sobretot per a la
gent gran, és una activitat de risc.  

L’edifici Venus no és l’únic a
Sant Adrià que viu una situació si-
milar. Certament, en aquest bloc
s’acumulen altres problemàtiques
de caràcter social. Amb tot, és la
punta de l’iceberg d’una proble-
màtica que en pocs anys podria es-
tendre’s a tota la metròpoli. Un
problema molt greu que amena-
ça el territori i del qual es parla poc.
Què es farà a la regió amb tots els
edificis que estan en mal estat? 

UN GREU PROBLEMA
Les darreres dades del cens de
l’Institut Nacional d’Estadística
(INE) del 2011 revelen que un de
cada 10 edificis a l’àrea metropo-
litana no està en bon estat. El cens,
que es fa cada dècada, determina
que el cas de Sant Adrià és més im-
pactant que la resta, ja que aquí un
de cada cinc habitatges està en mal
estat. Malgrat tot, altres munici-
pis presenten xifres similars. És el
cas de Badia del Vallès, on el 18%
dels edificis no estan en bon estat,
l’Hospitalet (18%), Barcelona
(14%), Santa Coloma (13%) o Sant
Joan Despí (14%). 

En altres ciutats de la regió, la
situació és ben diferent. A Begues,

Tiana, Santa Coloma de Cervelló
o Sant Just, el percentatge d’edifi-
cis en mal estat no supera el 5%. Es
podria inferir, doncs, que hi ha una
relació entre l’estat dels edificis i la
riquesa, ja que aquests darrers
indrets estan per sobre de la mit-
jana de renda disponible a l’àrea
metropolitana, que se situa en els
25.000 euros. D’altra banda, San-
ta Coloma de Gramenet o Badia es-
tan per sota dels 17.000 euros. No
obstant això, en ciutats de rendes
mitjanes com Barcelona o Sant

Joan Despí, el volum d’edificis en
mal estat està relacionat amb l’e-
xistència de zones empobrides.

És el cas del barri de les Planes
de Sant Joan Despí, on el movi-
ment veïnal fa temps que reclama
la millora dels habitatges. Daniel
Frías, integrant de l’associació de
veïns, assenyala que “els pisos te-
nen molt mala qualitat i no com-
pleixen la normativa d’aïllament”.
En el cas de Barcelona, els habi-
tatges més degradats són en bar-
ris com Ciutat Meridiana, on se-

gons Filiberto Bravo, de l’asso-
ciació de veïns, “hi ha pisos que te-
nen més de 50 anys, que no tenen
aigua ni llum, que estan en estat
ruïnós i que tenen façanes a mig
arreglar”. De la mateixa manera,
Ángel Cordero, d’Acció Raval,
afirma que al centre de Barcelona
hi ha edificis que presenten “da-
nys estructurals clars, com esca-
les deteriorades o fissures a les pa-
rets”. “Hi ha pisos amb portes, in-
tèrfons i bústies trencades i patis
de llum plens de brutícia”, afegeix.

És per tot això que l’integrant
de la Federació d’Associacions
Veïnals de Barcelona (FAVB) Juan
Camilo Ramos sentencia que la
manca de reformes en edificis i pi-
sos a la capital catalana i al terri-
tori metropolità “anirà en augment
i tindrà més impacte en certs con-
textos socials”. 

D’ON PLORA LA CRIATURA?
No hi ha un únic motiu que ex-
pliqui la situació de degradació
dels pisos a la metròpoli. De totes

El bloc Venus, situat a la Mina de Sant Adrià de Besòs, és l’exemple més clar d’edifici en estat de degradació a la metròpoli. Foto: Albert Alexandre

A l’àrea metropolitana de Barcelona, un de cada 10 edificis es troba en mal estat.
En alguns municipis del territori, aquest problema encara és pitjor. Parlem amb
veïns per entendre com són els barris en els quals els habitatges són antics i

defectuosos i radiografiar una situació que en el futur només farà que agreujar-se. 

Edificisdecadents: 
unproblemasilenciós
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n Com en el dilema de l’ou i la galli-
na, si parlem de l’estat dels edificis, cal
fer-se la següent pregunta: la droga
fa que els barris es degradin i els edifi-
cis derivin cap a un estat ruïnós o és
en els indrets amb habitatges més
precaris on s’instal·la la droga? No hi
ha una resposta clara per a aquesta
pregunta. Tot i això, en molts dels bar-
ris on hi ha més pisos en estat defi-
cient també hi veiem aflorar el mercat
il·legal de la droga, amb tots els con-
flictes veïnals que això comporta. “A
la tarda, quan tanca la sala de veni-
punció, els carrers s’omplen de drogo-
dependents”, explica Paqui Jiménez,

de la Mina. Ella, que és veïna del bloc
Venus, diu que a l’edifici hi viuen toxi-
còmans. De fet, fa un temps, al terrat
de l’edifici es va instal·lar un grup de
consumidors. “També hem tingut
problemes de persones que punxa-
ven la llum i, sovint, eren plantacions
de marihuana en pisos”, explica. 
Aquest problema és similar al que

relata Carles Sagués, de la Plataforma
Sant Roc Som Badalona. En aquest
barri, fa un temps es van fer famosos
els talls de llum que patien els veïns.
L’alcalde d’aleshores, Xavier García
Albiol, va responsabilitzar-ne les
plantacions de marihuana que hi ha
al barri, obviant les deficiències de la

xarxa elèctrica. Des de l’oposició es va
atacar el líder del PP dient que els
talls es produïen per la manca d’in-
versions. Per a Sagués, tot suma. “Hi
ha pisos amb plantacions que cal per-
seguir, però el percentatge és ínfim
en comparació amb el de famílies
que punxen la llum per necessitat”,
afirma. “Cal separar-ho, però quan un
lloc està malament, plou sobre mullat
i és fàcil que hi aparegui l’abandona-
ment”, reflexiona. “Per atacar el pro-
blema, és imprescindible afrontar la
realitat: amb ingressos de 400 euros
no es poden assumir les despeses de
l’habitatge”, denuncia. 

El cas del Raval de Barcelona és
potser el més complex d’analitzar, ja
que aquí, segons apunta Ángel Cor-
dero, d’Acció Raval, “hi ha una relació
clara entre edificis en mal estat i
punts de venda de droga”. De fet, els
venedors acostumen a instal·lar-se
en els pisos en pitjor estat. “Creiem
que si els traficants s’hi posen és per-
què la propietat no és on hauria de
ser”, assenyala. Per altra banda, afir-
ma que aquests pisos, que poden te-
nir més de 200 anys, no han viscut
pràcticament cap millora. “Les refor-
mes només les fan grans fons d’inver-
sió en edificis de luxe per a estudiants
estrangers o turistes”, conclou. 

El paper de la droga

maneres, barris com les Planes,
Ciutat Meridiana, Sant Roc o la
Mina comparteixen similituds.
La primera, i més evident, és
l’antiguitat dels immobles. L’a-
llargada ombra del franquisme
també enfosqueix aquesta histò-
ria, ja que sobretot a l’extraradi les
cases es van construir als anys 60,
durant l’anomenada època del
desarrollismo. “Les Planes és un
barri antic que es va construir du-
rant els anys 50 i 60 i on es va es-
pecular sense miraments”, la-
menta Frías. “Molts edificis no
compleixen les mesures d’acces-
sibilitat i, per això, no tenen as-
censor”, diu. A més, explica Frías,
aquests edificis es van alçar “com
bolets”, fora de la llei, i per aquest
motiu tenen deficiències estruc-
turals que fan que “a l’estiu hi faci
molta calor i a l’hivern molt fred”. 

Per la seva banda, Filiberto
Bravo, de Ciutat Meridiana, as-
segura que en habitatges tan vells
com els del seu barri i on la man-
ca de rehabilitació ha estat total “el
temps ha anat passant i la deixa-
desa ha degradat els pisos”. Se-
gons el seu parer, tot això s’ha vist
agreujat per  la crisi immobiliària
derivada del crac econòmic del
2009. “Aquí, una tercera part
dels pisos van ser adquirits pels
bancs, molta gent va haver de

marxar i aquests habitatges van
quedar en els llimbs”, afirma.
“Els bancs no fan res per deixar-
los més decents i sovint no pagu-
en les despeses de comunitat”, de-
nuncia. Tampoc hi ajuda que
moltes famílies ocupin els pisos i
no “puguin pagar per arreglar-los”,
considera.  

Així mateix, Carles Sagués,
de la Plataforma Sant Roc Som
Badalona, explica que molts dels
plans públics per millorar aquest
barri vulnerable es van veure atu-
rats per la crisi. “Durant el tripartit,
hi va haver un projecte de reno-
vació a Sant Roc que més tard es
va parar. La meitat del barri va ser
reallotjat en pisos en bon estat,
però l’altra no”, lamenta. 

LES DERIVADES
Una esquerda, una humitat, la
manca d’ascensor, unes parets
de paper de fumar... Tot té con-
seqüències que afecten la vida
de qui viu en un pis amb aques-
tes problemàtiques. En aquest
sentit, donada la situació de crisi
climàtica actual d’augment de les
temperatures extremes, des de
l’Observatori Metropolità de l’Ha-
bitatge de Barcelona (O-HB) aler-
ten que a la ciutat “hi ha un parc
envellit i vulnerable energètica-
ment”. Segons els seus càlculs, un

Sant Adrià de Besòs,
amb construccions 
com el bloc Venus, 
és l’epicentre dels
edificis en mal estat, 
ja que un de cada cinc
es troba en una 
situació preocupant

87% dels edificis van ser constru-
ïts abans del 1980 i, per tant, “ex-
empts de la primera normativa en
matèria d’eficiència energètica
estatal”. Així, el mal estat dels
edificis es veu reflectit en el preu
de la factura. Dit d’una altra ma-
nera, les llars en pitjors condicions
i que sovint es troben en barris
empobrits tindran més problemes
per pagar l’electricitat o el gas
per escalfar-se o refredar-se. Així,
segons l’O-HB, si no hi ha solu-
cions, “un 25% de les llars”  hau-
ran de destinar “més d’un 10%
dels seus ingressos” a pagar les fac-
tures i, per tant, tindran “risc de
pobresa energètica”. 

MANS A L’OBRA
L’Àrea Metropolitana de Barcelo-
na (AMB) no és aliena a aquesta
problemàtica i, per aquest motiu,
està intentant posar-hi solucions.
El passat 10 de febrer anunciava
una inversió provinent dels Fons
Next Generation, que ascendia a
més de 100 milions, per rehabili-
tar 13.000 habitatges. “Els fons mi-
lloraran la vida dels municipis i
dels seus veïns”, celebrava el vice-
president executiu de l’AMB, An-
tonio Balmón, aquell dia.

Per a Juan Camilo Ramos, de
la FAVB, els fons europeus són
“una ajuda, però no seran sufi-

cients, perquè normalment només
van destinats a l’eficiència ener-
gètica”. “No solucionaran el pro-
blema de fons, perquè una reha-
bilitació integral és molt cara”, afe-
geix. Més contundent es mostra
Daniel Frías quan diu que a les
Planes, on el 60% de la població
té més de 65 anys i el 80% dels ha-
bitatges no tenen ascensor, “par-
lar d’eficiència energètica té poc
sentit”. “Ens diuen que els di-
ners es destinaran a aquest tema,
però nosaltres tenim problemes
molt abans que posar plaques
solars”, es queixa. “És com reha-
bilitar la casa per la teulada, per-
què el que és prioritari són els as-
censors”, assevera. 

Sens dubte, la determinació de
l’AMB és necessària i demostra que
l’organisme és conscient d’un pro-
blema poc conegut i prioritari.
Tot i això, la mesura anunciada, en
un territori com el metropolità que
suma 600.000 immobles, no dei-
xa d’entomar-se minsa. Això fa té-
mer el pitjor: davant d’un parc
d’habitatges gegantí que cada any
s’envelleix, poden sorgir nous
Venus? 

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

Al barri del Raval de
Barcelona hi ha pisos
amb portes, intèrfons 
i bústies trencades,
patis de llum plens de
brutícia i on la manca
de manteniment 
és total

En molts barris amb un parc d'edificis deteriorat 
es detecten punts de venda de droga i pisos 
on es cultiven plantacions de marihuana
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Nou desnonament polèmic
a Ciutat Meridiana

HABITATGE4Ciutat Meridiana
ha viscut un nou episodi de la ba-
talla per l’habitatge. I és que una
mare de tres filles no ha aconse-
guit quedar-se a casa després
que les desnonessin el passat 7 de
març. Veïns i entitats denuncien
que el fons inversor que és pro-
pietari del pis ha estat qui no ha
aturat el desallotjament.

L’Associació de Veïns de
Ciutat Meridiana va intentar
aturar el desnonament, però no
ho va aconseguir. “Érem unes 30
persones i la policia va enviar set
furgons a fer-nos fora”, denun-

cia el president de l’entitat veïnal,
Filiberto Bravo.

Bravo també assegura que el
propietari no va voler negociar
en cap moment un lloguer social,
tot i que la dona complia les con-
dicions, i explica que van arribar
a oferir-li pagar el lloguer com-
plet a la propietat, però que “ni
així” va voler acceptar.

Ara, segons explica el presi-
dent de l’associació de veïns, la
família s’allotja a un “aparthotel”
al Prat, fet que dificulta la quo-
tidianitat perquè les filles te-
nen l’escola a Nou Barris.

Represes les obres d’accés 
a l’estació de Maragall

MOBILITAT4La Generalitat ha
començat la nova fase de les
obres de millora de l’accessibi-
litat de l’intercanviador de me-
tro de l’estació de Maragall, on
hi ha l’L4 i l’L5. Les obres van co-
mençar el 27 de febrer i ja es va
tancar l’accés del carrer de Ra-
mon Albó i el passadís de con-
nexió de les dues línies. Així
serà fins a la primavera del 2024
i, mentre s’allarguin les obres,
l’intercanvi es farà pel carrer.

Aquesta millora de l’accessi-
bilitat ha de traduir-se en la ins-
tal·lació d’un ascensor de carrer

a l’estació de l’L5 i la reforma del
vestíbul per instal·lar-hi un altre
que el connecti amb l’andana.

També es canviaran les es-
cales del passadís de corres-
pondència entre les dues línies
per rampes i, a més, s’instal·la-
ran dos ascensors per connectar
els diversos nivells amb les an-
danes de l’L4.

Amb tot, a l’estació de Ma-
ragall hi passen cada dia unes
20.000 persones que seran les
que patiran aquests canvis als ac-
cessos. Canvis que estan senya-
litzats al carrer amb plànols.

El tall de la Meridiana, una 
de les accions mare del 8-M

DIA DE LA DONA4La jornada
del 8 de març, el Dia Interna-
cional de la Dona Treballadora,
va començar amb força a Nou
Barris amb el tall matinal a la
Meridiana. L’assemblea Nou
Barris Feminista va informar
que unes 200 dones van parti-
cipar al tall al pont de Sarajevo.

Una de les accions que van
fer a part d’aturar el trànsit, va
ser penjar ninots del pont per vi-
sibilitzar la jornada de lluita.

Així doncs, el tall es va dis-
soldre entre les 9 i les 10 del
matí després d’aconseguir ge-
nerar més de 3 quilòmetres de
cua a la C-33 i més de 6 a la C-
58, segons va informar el Servei
Català de Trànsit.

Amb tot, Nou Barris Femi-
nista va voler recordar totes les
dones “que no han pogut fer
vaga” per diferents motius, a
més de remarcar que “també fal-
ten les dones assassinades”.

Imatge posterior a l’execució del desnonament. Foto: Twitter (@centrecruilla)

Foto: Twitter (@9b_feminista)

Feminisme |Més noms de dones a l’espai públic
En el marc del 8M, l’Ajuntament està inaugurant carrers i places amb noms

de dona. Verdun dedicarà una plaça a Luisa Alba Cereceda, treballadora
social i educadora de carrer al barri i activista de la Fundació Pere Manel.

DESIGUALTATS4Els 39 centres
de serveis socials que hi ha a tota
la ciutat van atendre 97.852 per-
sones l’any 2022, una dada que
es tradueix en 255.999 aten-
cions realitzades, ja que hi ha
gent que rep més d’una atenció.
D’aquest total, Nou Barris és el
districte amb el nombre més
gran d’atencions de Barcelona
amb 35.752, o cosa que és el ma-
teix, el 14%.

Així doncs, Nou Barris con-
tinua al capdavant d’unes dades
que indiquen que la pobresa i la
vulnerabilitat són un problema
estructural. Però també hi ha
una part positiva. I és que el pre-
sident de l’Associació de Veïns de
Ciutat Meridiana, Filiberto Bra-
vo, explica que la tasca dels ser-
veis socials “actualment és molt
bona”. Remarca que, des de la
pandèmia, tenen una coordina-
ció molt bona entre veïns i els
serveis perquè tenen “connexió
directa”. “Abans era un caos,

havíem de trucar a centraletes i
es complicava molt el procés”,
explica. En aquest sentit, Bravo
acaba celebrant que “ara envia-
ran més personal al districte”.

Amb tot, les dades també
indiquen que les dones són les
que majoritàriament reben aten-
cions dels serveis socials acu-
mulant un 64% del total.

Finalment, el nombre de
persones ateses el 2022 a tota la
ciutat va ser un 23% superior al
del 2019, l’any abans de la pan-
dèmia, cosa que demostra l’im-
pacte de la Covid. Respecte del
2021, les dades també van a
pitjor, però amb una diferència
molt petita: un augment de no-
més 300 persones.

Nou Barris és on serveis socials actua més. Foto: Ajuntament

Nou Barris, el districte amb més
atencions dels serveis socials
» Acumula el 14% de les atencions totals, la majoria a dones 

» Els veïns, però, expliquen que estan ben coordinats amb el servei
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Una gran aposta per 
la reactivació econòmica
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EQUIPAMENTS
El districte inaugura un nou centre
autogestionat, l’Ateneu la Bòbila

JOVENTUT
Ja han començat les
obres del nou Casal de
Joves de la Prosperitat

HABITATGE
S’han construït 
més de 300 nous
pisos assequibles 

CULTURA
Nou Barris torna a
tenir un gran festival
de música flamenca

COMERÇ
El nou Mercat de Montserrat
ha suposat una inversió de 14 milions

N O U  B A R R I S
CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA
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4Quatre anys sumen més de
1.400 dies. Més de 35.000 hores.
Amb tot, el temps a la vida d’un dis-
tricte també es pot calcular d’una
altra manera: quantificant el nom-
bre d’accions i projectes que s’han
dut a terme durant un mandat. En
aquest sentit, i amb una pandèmia
pel mig que va capgirar el món de
cap a peus durant quasi dos anys,
si posem la vista enrere, a Nou Bar-
ris sembla que hagin passat molt
més que quatre anys. Durant
aquest temps, als barris d’aquesta
zona s’hi han destinat esforços en
diferents àmbits com l’habitatge,
l’educació o el comerç. Les segü-
ents han estat algunes de les ac-
cions més notables. Accions que
ben segur, en uns anys, seran re-
cordades amb orgull pel veïnat. 

FEMINISME
El patiment de les dones que han
sofert violència masclista no acaba

quan l’agressor ja és lluny. És per
aquest motiu que des de Nou Bar-
ris es va crear el projecte  Anem jun-
tes, una iniciativa comunitària i de
proximitat que acompanya dones
que estan o han estat en situació de
violència masclista. Així mateix, el
projecte se centra en el col·lectiu so-
vint oblidat de les dones grans, i els
ofereix atenció integral.

Per altra banda, a la Zona Nord
s’ha impulsat el Projecte Estelaque
té com a objectiu  detectar i com-
batre casos de violència masclista
que queden ocults.

URBANISME
Un barri viu és aquell que amb el
temps va canviant. Aquell que es va
fent millor. En aquesta línia, els es-
forços per millorar els carrers de
Nou Barris queden palesos  en ob-
res com la pavimentació dels car-
rers Amílcar i Prado, la reurbanit-
zació del carrer Llopis i el Pla dels Ci-
rerers, el carrer del Molí, el carrer Pe-
drosa o la Rambla Pablo Iglesias.
També queda certificat en les ob-
res de reurbanització de les escales
de Matagalls, al Turó de la Peira, per
fer-les més còmodes i agradables,

o en la remodelació i adequació
com a espai natural del Torrent de
la Font d’en Magués, a Torre Baró.

A tot això cal sumar-hi la pri-
mera i segona fase d’implementa-
ció d’escales mecàniques de Ciutat
Meridiana i les millores al Parc de l’a-
qüeducte, la Pèrgola a la pista de
Campillo de la Virgen a Torre Baró,
i la Plaça Sóller a Porta convertida
ara en un parc. 

EDUCACIÓ
Hi ha obres que afecten els carrers
i d’altres que són, potser, encara
més importants. Són aquells que te-
nen a veure amb els indrets que
cada dia trepitgen els infants i joves
de Nou Barris. Així, les obres per
aconseguir que nombrosos centres
educatius arribessin al curs 2022-
2023 amb unes instal·lacions con-

fortables, van ser una prioritat.  En
els darrers quatre anys, doncs, s’ha
posat el focus a l’Escola Marinada,
l’Escola Mercè Rodoreda, l’Escola
Santiago Rusiñol, l’Escola Àgora,
l’Escola Elisenda de Montcada, l’Ins-
titut la Guineueta, l’Institut Escola
El Molí, l’Institut Escola Antaviana,
l’Institut Escola  Oriol Martorell, i el
Col·legi d’Educació Especial Sant
Joan de la Creu.

Aquestes millores han anat
acompanyades d’un seguit d’o-
bres per dignificar tot allò que
queda fora dels centres. Així, en el
darrer mandat, s’ha augmentat la
seguretat dels entorns escolars als
voltants de diverses escoles.

Amb tot, si hi ha un projecte de
gran impacte en l’àmbit educatiu,
és la construcció d’una escola bres-
sol municipal a Trinitat Nova.  Les

obres que donaran al districte un
equipament de 872 metres qua-
drats, ja han començat al carrer Pa-
lamós i permetran ampliar el nom-
bre de grups de dos a set anys i l’ho-
rari en què els més menuts poden

començar la seva etapa educativa
primerenca. 

HABITATGE
Quan es tracta un tema tan sensi-
ble com el de l’habitatge, el millor

és parlar de números. Més enllà de
les frases grandiloqüents, Nou Bar-
ris ha vist enfortir el seu ecosistema
d’habitatge social. D’aquesta ma-
nera, s’han posat en marxa quatre
promocions d’immobles assequi-
bles al districte: una de 47 habitat-
ges a Torre Baró, una de cohabi-
tatge amb 32 habitatges al Pla
dels Cirerers, una de 31 habitatges
de lloguer a Torre Baró i dues pro-
mocions més a Trinitat Nova, amb
un total de 179 habitatges de llo-
guer i de dret de superfície. En el cas
del Pla dels Cirerers, es tracta d’ha-
bitatges cooperatius que Sostre
Cívic va lliurar al Districte i que su-
posen la cinquena promoció d’a-
questa mena a la ciutat. Aquests te-
nen una especial atenció en l’a-
companyament de dones en les
darreres fases de la seva vida. 

Nou Barris, renovat i  
» L’urbanisme, l’educació o la promoció econòmica han marcat les actu    

» Els últims quatre anys s’ha fet un gran esforç en un tema tan sen     

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA

S’han viscut 4 anys
de transformació

urbanística 

Nou Barris tindrà
una nova 

escola bressol 
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 orgullós 
          uacions durant aquest mandat

             sible com el de l’habitatge

ECONOMIA
Probablement un dels àmbits en el
qual s’ha fet més incidència en els
darrers quatre anys ha estat en l’e-
conòmic. Un districte sense dina-
misme comercial està destinat a
morir i aquesta lliçó està ben apre-
sa a Nou Barris. 

Sens dubte un dels projectes
més ambiciosos pel que fa al co-
merç de proximitat és el nou Mer-
cat de Montserrat que tindrà una
superfície construïda de més 10.000
metres quadrats. Seran, doncs,
dues plantes, un soterrani, una
planta baixa i un entresol dedicats
al comerç per i per als veïns. L’ac-
tuació que té prevista la seva fina-
lització el 2024, disposa d’un pres-
supost de 14 milions d’euros que
serviran per remodelar l’edifici del
mercat actual, tot conservant una

de les seves naus. També estan
previstes zones d’aparcament, un
moll de descàrrega per al mercat i
petites àrees de jocs infantils. 

I mentre el mercat ha estat en
obres, el barri no ha parat. Així, s’han

posat en marxa noves iniciatives de
promoció econòmica i del comerç
local com l’augment del nombre de
punts de músics al carrer o  la sig-
natura d’un conveni de col·labora-
ció entre l’eix comercial Fabra Cen-

tre i el districte per disposar d’una
pista de gel sintètic a la plaça Gar-
rigó que el 2022 ha tingut la seva
segona edició. Alhora, s’ha realitzat
una competició culinària per di-
namitzar la restauració del distric-
te, el  Concurs d’aperitius de Nadal,
i seguint amb els concursos, Nou
Barris també ha tingut un certamen
de decoració d’aparadors a diver-
sos carrers del territori.

Tot això passava mentre el Dis-
tricte augmentava el nombre de di-
namitzadors comercials per millo-
rar la cooperació amb eixos co-
mercials a tots els barris i liderava
l’encesa de llums al Nadal del 2022.

En el marc de la reactivació
econòmica i l’ocupació postpan-
dèmica s’ha consolidat l’equipa-
ment per a la promoció econòmi-
ca de proximitat Nou Barris Activa i

s’han donat subvencions en el
marc de la campanya Impulsem el
Que Fas que ha servit per finançar
95 projectes locals. Finalment, Nou
Barris ha viscut les seves III Jornades
de Promoció Econòmica i l’aterra-
ment del projecte Cibernarium  al
Parc Tecnològic.

CULTURA
La vida cultural és un altre dels
grans vertebradors d’una comuni-
tat. És per això que el Districte de
Nou Barris no ha escatimat en la
promoció dels seus esdeveniments
festius. S’ha impulsat la Festa de San
Froilán i s’ha creat el festival de fla-
menc Desvarío que recupera l’es-
sència del mític festival de Fla-
menco de Nou Barris. 

Tanmateix, la cultura no viu de
l’aire i necessita espais on cele-

brar-se. Per aquest motiu, la inau-
guració de l’Ateneu la Bòbila i la
construcció del nou Casal de Joves
de la Prosperitat només poden
entomar-se com dues bones notí-
cies.  D’altra banda, per a aconseguir
un districte amb una intensa vida
cultural, artística i històrica, també
han estat importants les obres de
restauració estructural de la masia
del segle XVI Can Valent o la re-
ubicació i dignificació de les escul-
tures de l’artista reconegut inter-
nacionalment Jaume Plensa.

CARRERS
Finalment, no es pot deixar d’es-
mentar altres projectes de caràcter
veïnal, com les taules de neteja co-
munitàries o les rutes nocturnes per
millorar l’enllumenat i, per tant, la
seguretat al barri.<

El nou Mercat de
Montserrat: 10.000
metres de superfície

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA

4Sílvia Solís és presidenta de l'Associació de Co-
merciants de Zona Nord de Ciutat Meridiana.

En els darrers quatre anys s’han realitzat nom-
broses accions per dinamitzar el comerç de
proximitat a Nou Barris. Com les valores?
Tota iniciativa que tingui a veure amb el comerç és
molt benvinguda. El comerç de proximitat agonitza
i és important donar-li impuls. Qualsevol cosa, si-
guin ajudes, subvencions o formacions, és bona.  Va-
loro amb un mil sobre cent la pista de gel sintètic
que es va muntar la plaça Garrigó, per exemple. O
el Nadal que s’ha viscut als comerços que ha estat
increïble. En aquest sentit, poder tenir una idea co-
mercial i que el Districte respongui, alhora que ho
fan els veïns, és meravellós. 

En quin grau repercuteixen a la ciutadania del
districte aquestes accions?
Qualsevol acció que es fa als comerços suposa una
crida perquè la gent es quedi al barri i no marxi, per-
què la gent faci barri. Aquí el comerç és un element
essencial. És vital perquè som qui donem menjar
als veïns, i per això hi ha d’haver un cordó umbili-
cal entre les dues parts. 

En el marc del comerç, el pròxim any es posarà
en marxa el nou Mercat de Montserrat. Quin im-
pacte creus que tindrà?
La gent ho acollirà amb els braços oberts, perquè
l’ampliació del mercat és necessària. En el cas de Ciu-
tat Meridiana hi ha moltes persones que van al Mer-
cat de Montserrat perquè hi troben més oferta. Jo
aplaudeixo qualsevol iniciativa que ajudi als em-
prenedors  i als petits comerciants, siguin en una pa-
radeta al mercat o en una botiga. Cal donar facili-
tats a aquesta gent que treballa incansablement. 

“TENIR UNA IDEA I QUE EL DISTRICTE
RESPONGUI ÉS MERAVELLÓS”

Canviant de tema, també s’han iniciat reformes
als centres educatius. Són suficients?
Com en el cas anterior, aquí també penso que tot
el que té a veure amb la inversió en infància, sigui
ampliant un pati d’escola o millorant la seguretat
dels entorns escolars, és positiu. És invertir en futur.
Els nostres infants d’avui seran els veïns del barri del
demà. Per dir-ho d’una altra manera, seran gent que
viu i treballa aquí. Gent que ha d’estar orgullosa del
barri en el qual ha crescut.<

Sílvia Solís: “Aplaudeixo tota
iniciativa que ajudi el comerç”

Fo
to

: S
ílv

ia
 S

ol
ís

Fo
to
: A

ju
nt
am

en
t 

Fo
to
: A

ju
nt
am

en
t



| 14

líniaNouBarris.cat Març 2023

N O U  B A R R I S
CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA

Nou Mercat de Montserrat
El nou espai de comerç local del districte de Nou Barris,
que obrirà el 2024, suposa una inversió de 14 milions 
d’euros i tindrà més de 10.000 metres de superfície.

Inauguració de l’Ateneu la Bòbila
Un dels objectius principals d’aquest espai és impulsar 
iniciatives que potenciïn el barri a escala social, 
econòmica, mediambiental i cultural.

Nova escola bressol 
La nova escola bressol se situa al carrer Palamós 
de Trinitat Nova i permet ampliar el nombre de grups 
de dos a set anys i l’horari d'atenció als infants.

Renovació de les escales de Matagalls 
L'obra, ubicada al Turó de la Peira, convertirà unes escales
que tenien un grau de pendent elevat en un espai més 
còmode i agradable gràcies a una renovació dels graons. 

Pista de gel sintètic
La pista de gel sintètic a la plaça Garrigó ja té dues 
edicions i ha estat una iniciativa del Districte de Nou Barris 
per dinamitzar el comerç durant les festes de Nadal.

Festival Desvarío
Recollint el testimoni del Festival de Flamenco de Nou 
Barris, el Festival Desvarío ha celebrat la seva segona 
edició amb un cartell de música flamenca de luxe.

Escales mecàniques a Ciutat Meridiana
Ciutat Meridiana està vivint una renovació i ampliació 
de les seves escales mecàniques, sovint acompanyada 
de la urbanització dels entorns. Amb aquestes obres 
es dona resposta a les dificultats d'accessibilitat que 
hi ha al barri a causa dels forts desnivells.

Nou Casal de Joves de la Prosperitat
El Casal de Joves s’articula al voltant d’un pati central que 
comunica els dos nivells de l’edifici i té sales polivalents, bucs
d’assaig, sala de ràdio i tallers de fotografia, cuina i ioga. Les
obres han finalitzat i només falten mobiliari i instal·lacions.

Principals actuacions fetes (2019-2023)

7

Nou Barris
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Joves dissenyadors impulsen
el comerç de proximitat

PROGRAMA4El Disseny Hub
de Barcelona va acollir a finals de
febrer  la presentació dels pro-
jectes del programa Dissenyem
Comerç, que implica joves dis-
senyadors de diferents centres de
la ciutat  en projectes que tenen
com a objectiu revitalitzar el co-
merç de proximitat de la mà dels
eixos comercials.

Així doncs, durant l’acte es
van poder veure exposats els
projectes en què han treballat es-
coles i eixos. Alhora, es va pre-
sentar també la publicació que
recull els dos anys de col·labo-
racions amb les propostes sor-
gides del programa.

Algunes de les iniciatives
més destacades són, per exem-
ple, una passejada guiada amb
codis QR pels carrers comercials
menys concorreguts del Born o
l’aposta artística de pintar les
persianes dels comerços d’Hor-
ta amb la cara dels comerciants
del mateix negoci.

Dissenyem Comerç és una
iniciativa impulsada per la re-
gidoria de Turisme i Indústries
Creatives juntament amb la re-
gidoria de Comerç, Mercats,
Règim Interior i Hisenda i el
Disseny Hub Barcelona amb la
col·laboració del Barcelona cen-
tre de Disseny.

L’acte de la presentació dels projectes. Foto: Ajuntament

GASTRONOMIA4El restaurant
La Forquilla del carrer de la
Font d’en Canyelles, al barri de
Verdun, és un dels locals més
singulars de la zona. Els seus
propietaris són la Mireia Pascu-
al, que també és la xef, i el seu
marit, en Daniel Suñé, que és qui
dirigeix la sala.

Així doncs, es tracta d’un
local que s’ha consolidat com un
dels més populars del barri per-
què ofereix, de dilluns a diven-
dres, un menú diferent cada
dia per dinar i que s’adapta al
mercat i a les ofertes. Tal com
explica Pascual, es fixen en les
tendències de cuina per plas-
mar-les als seus plats. Per tant,
les opcions que ofereixen van
variant segons la temporada,
tot i que també tenen els seus
plats més populars com “el Taco
de panceta o la costella Angus a
baixa temperatura”.

El restaurant només obre
els migdies, excepte dijous i di-
vendres, que també hi ha la
possibilitat de sopar, però amb
els platets de la seva carta.

GUANYADOR D’UN CONCURS
Fa poc que el local va guanyar la
segona edició del concurs d’a-
peritius de Nadal de Nou Barris.
Es van aconseguir imposar als
més de 30 participants –en un
principi més de 80, però es va fer
un filtre– amb una focaccia amb
tàrtar d’escamarlà de Blanes
amb el seu “bisque”, que és una

crema dels caps dels escamar-
lans. Amb tot, Pascual explica
que molts clients habituals els
han anat felicitant per la victò-
ria. I no només satisfets amb el
concurs, La Forquilla va anun-
ciar a les xarxes socials que la re-
vista Time Out també els ha re-
comanat als seus canals de di-
fusió gastronòmica.

La Forquilla és un dels locals més coneguts de la zona. Foto: La Forquilla

La Forquilla: un restaurant de
barri amb molt d’arrelament

Política | Ballarín no serà a la llista del PSC
Montserrat Ballarín, regidora del PSC a l’Ajuntament, ha anunciat que no formarà

part de la llista del PSC per a les eleccions municipals. Ballarín ha explicat a les
xarxes que vol tornar a la seva activitat professional com a professora universitària.
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Pròsper Puig
President de la Fundació Barcelona Comerç

“L’excés de turisme no és bo
perquè expulsa el comerç”

Fa poc ha estat nomenat pre-
sident de la Fundació Bar-
celona Comerç. Deu ser un

orgull per una persona de la seva
trajectòria en el món del comerç.
Evidentment. I sobretot una res-
ponsabilitat, perquè representes
una part importantíssima del comerç
de Barcelona, 22 eixos comercials. I
tinc claríssim que presidim diferents
territoris. Ara, per exemple, ho hem
vist amb el Pla d’usos de l’Eixample.
No podem tenir una visió única de
la ciutat, sinó que ens devem a les de-
mandes que fan els territoris. 

Se’l pot definir com un comerciant
de Barcelona de tota la vida. Què
significa, per vostè, això?
El comerç transcendeix l’activitat
econòmica, i més el nostre tipus. Jo,
que estic molt arrelat a un barri que
més que un barri és un poble, Sant
Andreu, tinc una relació personal
amb la gent que va més enllà que
vinguin a comprar. Formem part del
paisatge urbà i de la vida de la
gent. I durant la pandèmia es va
veure moltíssim. Som un actor prin-
cipal de la comunitat.

En definitiva, un paper social.
Absolutament. A nosaltres, per ex-
emple, ens preocupa molt la renda
disponible de les famílies, perquè el
comerç no deixa de ser un mirall de
la societat on es desenvolupa. 

Va estudiar a París i coneix altres
ciutats europees. Quines són
les particularitats del comerç
barceloní?
Tenim un model català de co-
merç molt interessant i el volem
exportar, perquè no està gaire re-
produït. A París, per exemple,
hi ha una empenta molt impor-
tant per part de l’administració
pública. L’Ajuntament té moltís-
sims locals comercials, per ex-
emple. I permeten que la gent
provi el seu negoci abans d’obrir-
lo definitivament.

Li deia això perquè actualment
les ciutats s’han homogeneïtzat
molt, i amb els comerços es veu.
Aquí no ens n’escapem d’a-
questa tendència...
Nosaltres no som molt diferents
que els altres, però el que sí que te-
nim de diferent és que Barcelona
és una ciutat policèntrica. Tenim 10
districtes i barris amb la seva idio-
sincràsia. I el que dius és cert,
però tenim una gran riquesa als
barris, també als del centre. I això
dona identitat a la ciutat

Aquest actiu de ser una ciutat
policèntrica, quan el turista ens vi-
sita, la coneix aquesta realitat o
caldria vendre-la més com un fet
diferencial nostre?
Si vas més d’un cop a una ciutat,
i en el cas de Barcelona això pas-
sa amb el turisme, sí que t’endin-
ses més en la vida de la ciutat. Ara
bé, hi ha perills. Hi ha llocs que no
es vol turisme perquè la seva
qualitat de vida depèn del fet
que el turisme no es massifiqui.
Pels que tenen més tensions tu-
rístiques, seria interessant que
s’escampés per la ciutat. Barcelo-
na és molt més que el Camp Nou,
la Sagrada Família i les Rambles. I
hi ha un tipus de turista que sap
endinsar-se en la ciutat.

El turisme li fa més bé o més mal
al comerç local? Segurament no
hi ha una resposta única...
El turisme massificat expulsa el
comerç. En canvi, un turisme de
qualitat, cultural, gastronòmic pre-
serva una sèrie de negocis. Hi ha
coses que s’han de controlar, per-
què si no generen més problemes
que guanys. L’excés de turisme no
és bo, perquè expulsa veïns i co-
merços i només genera oferta per
a la gent que passa cinc hores a la

ciutat. Ara bé, si aquest turisme fa
que, negocis que podrien ser via-
bles i els hi falta un targetde client
amb poder adquisitiu, puguin fun-
cionar, doncs és bo.

Deixant el turisme de banda, en
els districtes no tan cèntrics, hi ha

algunes zones de les quals us
preocupi la seva desertització
comercial?
Hi ha dues zones molt concretes,
una d’elles molt cèntrica, que és
Ciutat Vella, on hi ha un problema
i el següent consistori s’hi ha de
posar. Hi influeix la pressió turísti-
ca, però hi ha altres detonants.
D’altra banda, hi ha una part de
Nou Barris que passa el mateix.
S’estan fent polítiques, però crec
que la política de la subvenció no
és suficient. Cal fer polítiques so-
cials més integrals. Intentar inte-
grar la gent, que tinguin sentit de
pertinença. Parlem de llocs amb
molts nouvinguts, poc arrela-
ment... És complicat.

I zones que vagin a millor?
La Marina i Sant Martí, cap a la
zona del carrer Cantàbria. I llavors
l’Eix Besòs té una gran potencia-
litat. A la Marina l’efecte Fira és im-
portant. Hi ha empreses noves, es
fan pisos... Per aquí i la llera del Be-
sòs és on pot créixer la ciutat. A la
frontera amb Sant Adrià s’estan
fent molts pisos de lloguer a un
preu no molt car i es pot crear, si
es fa bé, una nova centralitat. Tot
ha d’anar acompanyat d’una in-
versió pública i donar serveis, si no
llavors es fan guetos.4

“A Ciutat Vella 
hi ha problemes
de seguretat
molt greus, com
ara al Raval”

“Els comerciants
formem part 
de la vida de la
gent. Hi tenim
una relació”

Albert Ribas
Fotografia: Joanna Chichelnitzky
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– La digitalització del comerç
és clau, oi?

– Sí, però cal anar pas a pas.

– El marketplace del consistori
està aturat...

– És que no ens hem de posar 
a córrer, perquè ens
entrebancarem i caurem.

–Hi ha canvis que necessiten
temps, doncs...

–Hi ha comerços que si 
els dius que els posaràs un
marketplaceet contestaran:
“De què m’estàs parlant?”. 
Una bona mesura van ser 
els Bons Consum.

3Parlem de Barcelona Comerç.
Un dels grans  eixos de treball
que vol continuar aplicant és el
repte de la vostra modernització
i de tot el comerç.
Qualsevol entitat que vol sobre-
viure ha d’evolucionar i abandonar
els pensaments anacrònics. El co-
merç s’ha modernitzat molt i això
ha fet canviar moltes mentalitats.
I nosaltres hem d’evolucionar tal
com ho fa la societat.

Al sector li ha faltat agilitat per
adaptar-se als canvis?
Sí. De totes maneres, si parlem in-
dividualment, el comerç de proxi-
mitat és capaç de detectar qualse-
vol canvi d’hàbits, perquè tenim el
client a casa. Una altra cosa és que
l’adaptabilitat es faci. Ara ens hem
de dotar d’una sèrie d’eines que
hem de saber fer funcionar, i això no
és fàcil. Ara, o ets proactiu, o no tens
lloc al món del comerç. I l’entitat tam-
bé ha de caminar en aquesta línia.

I aquí, lògicament, el paper de la
digitalització és clau.
Sí, totalment. A la gent, quan parlem
de digitalització, li entra al cap un
gran marketplace. Doncs no... Hem

de començar per on toca. A Barce-
lona el canvi important va comen-
çar amb els Bons Consum. Hi havia
molts comerços que no havien tin-
gut mai una tauleta o un ordinador,
i ara per primer cop hi ha entrat la
tecnologia. No ens posem a córrer
perquè ens entrebancarem i cau-
rem. Si a aquesta gent els dius que
els posaràs un marketplaceet diran:
“De què m’estàs parlant?”.

És que, precisament, el market-
place que va impulsar l’Ajunta-
ment està totalment aturat...
Ha passat això pel que et dic. Està
aturat i es vol fer un pla de viabili-
tat. L’Ajuntament el va fer amb bo-
nes intencions, però jo conec el co-
merç i no tenim la maduresa digi-
tal per tirar-lo endavant. Cal anar pas
a pas. Per exemple, amb el progra-
ma Re-connectant, amb l’Ajunta-
ment i Endesa, hem digitalitzat 484
comerços. I la fortalesa que no po-
dem perdre és la presencialitat.

Una de les funcions de Barcelo-
na Comerç és ser garant del mo-

del comercial local. Si m’ho per-
met, són una mica com en Cru-
yff, quan ja no era entrenador,
que vetllava igualment per l’es-
til de joc del Barça.
Sí, exacte. És allò de canviar perquè
no canviï res, preservar l’essència.
Mantenir l’esperit, però adaptar-nos
als temps, perquè si dones una
oferta que no interessa a ningú...
Això es veu amb els emblemàtics:
n’hi ha que se salvaran i n’hi ha que
no hi haurà manera de salvar-los. 

És tot un debat el tema dels co-
merços emblemàtics...
Sempre dic el mateix. Primer de tot,
sostenibilitat econòmica, i després
empatia amb el que tens, creure’t
que ets un emblemàtic i que tens
quelcom diferent a defensar. El
que no pot ser és no fer res i dir que
no et venen a comprar. 

Una de les grans prioritats serà
aconseguir la Capitalitat Europea
del Comerç, que està molt ben
encarrilada. Què suposarà?
Pot accelerar moltíssim la trans-
formació del sector, perquè hi hau-
rà recursos i la possibilitat de tre-
ballar amb els millors, més les nos-
tres idees que no s’han pogut ma-
terialitzar per manca de finança-
ment. Això pot donar una empen-
ta fonamental al comerç de Barce-
lona. I també és una iniciativa que
servirà per a tot Europa. Aquí hem
de preservar el model, perquè si no
mira què ha passat a França, on te-
nen un problema social gravíssim
per la manca de comerç de proxi-
mitat. Hi ha pobles o capitals peti-
tes on els serveis socials han de fer
les compres per a la gent que no es
pot desplaçar, perquè només hi ha
grans supermercats als afores.

Per acabar, volíem tractar tres te-
mes que  tenen relació amb el co-
merç. El primer, la seguretat.
Creu que la ciutat té algun pro-
blema amb la inseguretat?
Moltes vegades va per sensacions,
i les xarxes amplifiquen les coses. Dit
això, hi ha moltes Barcelones i hi ha
llocs que tenen problemes de se-
guretat molt greus. Bàsicament, el
problema el tenim a Ciutat Vella,
com ara  al Raval. Als altres llocs el
nivell d’inseguretat ha pujat lleu-
gerament, però no crec que sigui
determinant perquè la gent vagi o
no a comprar a algun lloc. Fora del
nucli problemàtic que et deia, no es-
tem molt pitjor del que estàvem. 

I amb la neteja?
Barcelona està bruta, molt bruta. No
sé si la gent tampoc acompanya...
No és fàcil, és cert. Jo soc de Sant
Andreu i allà tenim el Porta a por-
ta. Els models no són ni bons, ni do-
lents, sinó que depèn de  quan,
com i on s’apliquen. En grans blocs

de pisos on es generen moltes es-
combraries segurament hi ha mo-
dels que no funcionen. Els que
fem el Porta a porta hi ha gent que
està relativament contenta. A nivell
comercial és més complicat, però
s’han fet retocs que han millorat el
que es va posar en marxa.  Però en
general Barcelona és una ciutat
que es veu bruta, i teòricament mai
s’havien destinat tants diners com
ara a la neteja. Alguna cosa falla.

Això el preocupa.
És que hi ha una sensació de de-
gradació. Ara parlem de les es-
combraries, però la imatge que
donem amb totes les persianes
pintades, grafitis... Aquí hauríem de
posar una mica d’ordre. De cara en
forma donem una imatge de ciutat
degradada. Semblem aquells sub-
urbis de Nova York. 

Per acabar, la mobilitat. Creu
que el comerç, amb totes les
transformacions urbanístiques
que viu la ciutat, se n’acabarà be-
neficiant o es veurà perjudicat?
Hi ha dos aspectes. El comerç cèn-
tric patirà molt, perquè tenia un
gran poder d’atracció sobre gent
que venia de fora a comprar. Si els
hi poses dificultats, aquesta gent
acaba no venint.  I els transports pú-
blics no són els adequats per arri-
bar el centre. El seu comerç pateix
i patirà. I això fa que cada cop hagi
de dependre més del turisme. D’al-
tra banda, tot el que no és el cen-
tre, anem cap a la ciutat dels 15 mi-
nuts. Cada vegada hi haurà més im-
pediments perquè la gent es mo-
gui en transport privat i ens haurem
d’acostumar a la nova mobilitat.
Això d’anar al centre d’una forma re-
gular cada cop serà més complicat,
sobretot per a la gent que ve de l’à-
rea metropolitana.

Es vol combatre la contaminació.
Exacte. Però s’ha fet alguna polí-
tica poc pensada. Hi ha transfor-
macions molt bèsties que s’hau-
rien d’haver consensuat. S’han
fet les coses molt de pressa i poc
consensuades. El que és cert és
que els únics que han aplicat el
seu programa electoral són els co-
muns. A l’Ajuntament no hi ha ha-
gut una coalició, sinó una bicefà-
lia pura i dura.<

“De cara enfora
Barcelona dona
una imatge 
de ciutat
degradada”

“Hi ha comerços emblemàtics que
no hi haurà manera de salvar-los”

“Tenim una 
gran riquesa 
als barris i això
dona identitat 
a la ciutat”



consum sostenible i de proximitata prop
Suplement mensual

Sostenibilitat
L’enquesta Òmnibus de l’any passat va re-
velar que un de cada dos veïns de Barce-
lona va incrementar els seus hàbits de
consum responsable durant el 2022 per
raons mediambientals i socials. És la
constatació que augmenta progressiva-
ment la conscienciació sobre la salut del
planeta i el canvi climàtic, però també la
responsabilitat sobre el que mengem. 

En aquest context, l’Ajuntament ha
llançat la campanya Conscients del que
mengem, canviarem el món, que té com a
objectiu proporcionar informació clau
perquè la ciutadania sigui capaç de pren-
dre decisions conscients i responsables a
l’hora de comprar menjar. La campanya
anima els usuaris a interessar-se sempre
per la procedència dels productes que ad-
quireixen i per la manera com s’han pro-
duït. També per coses molt més senzilles,

com ara si els productes són de tempo-
rada, ecològics o de proximitat. El conei-
xement empodera a l’hora de fer la
compra, i com més preguntes fem, més
conscient serà la nostra compra. 

La campanya reivindica que l’ecolo-
gisme o la proximitat no són un postureig
o una posició política. Comprar produc-
tes ecològics i de proximitat implica re-
duir la contaminació del transport a llarga
distància. També redueix l’erosió del sòl,

els gasos d’efecte hivernacle i ajuda a con-
servar la biodiversitat del nostre entorn. 

La campanya s’allargarà fins a finals
de març i distribuirà material informatiu
exclusiu en els centres de primària i de se-

cundària. També serà molt present als
mercats municipals mitjançant els co-
merços verds, establiments de confiança
que proporcionen informació sobre els
productes que menjarem i que, durant el
darrer tram de la campanya, regalaran car-
manyoles i bosses reutilitzables per com-
pres superiors a 10 €. A Barcelona hi ha
més de 600 comerços adherits al pro-
grama Comerç Verd, el més arrelat a la
ciutat per fomentar la compra de pro-
ducte ecològic i de proximitat. 

Aquesta campanya s’emmarca en l’Es-
tratègia d’Alimentació Saludable i Soste-
nible de Barcelona, el full de ruta a seguir
durant els vuit anys vinents que es va pre-
sentar el passat mes de novembre i que ha
de garantir un canvi d’hàbits en el con-
sum i en la gestió perquè la Barcelona del
2030 sigui molt més sostenible. 

‘Conscients del que
mengem, canviarem el món’

Un de cada dos veïns de
Barcelona va incrementar
els seus hàbits de consum
responsable durant el 2022

Urbanisme
Un gran projecte agroecològic transformarà
el barri de Vallbona, al districte de Nou
Barris, i contribuirà a dinamitzar l’entorn,  a
recuperar la tradició agrària i a conservar
l’esperit de la comunitat. AgroVallbona es
desenvoluparà en dos espais principals, la
finca La Ponderosa i la Granja del Ritz.     

La Ponderosa és el pilar del projecte, i és
on es consolidaran els horts que evolucio-
naran cap als cultius ecològics. Per garantir
la seva continuïtat està prevista una requa-
lificació urbanística dels terrenys com a sòl
no urbanitzable d’ús agrícola. L’altra pota
del projecte és la Granja del Ritz, que té una
enorme càrrega simbòlica i de memòria

popular per al barri. L’espai es recuperarà i
es rehabilitarà per convertir-lo en l’equipa-
ment de referència i esdevindrà un lloc de
formació i recerca aplicada en matèria d’a-
groecologia. AgroVallbona també servirà
per reforçar els lligams i la connectivitat
amb el barri veí de Can Sant Joan, de
Montcada i Reixach.    

Al marge d’aquesta gran iniciativa, l’A-
juntament també està treballant en un pla
de protecció del Rec Comtal, als entorns
del qual es crearà un itinerari verd amb
zones de trobada per passejar-hi i anar-hi
en bici. L’obertura del barri al Besòs, que
s’aconseguirà amb el soterrament de les
vies,  facilitarà que el veïnat pugui gaudir
del riu i dels seus entorns, on es generarà
un refugi de biodiversitat.

AgroVallbona, el gran projecte agroecològic
que transformarà econòmicament un barri  
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consum sostenible i de proximitat a  pr        p
Suplement mensual

Gastronomia 
Francesc Fortí, fundador del restaurant El
Racó d’en Binu, és l’últim dels grans refe-
rents que ha passat pel Consell de Savis del
Mercat de la Boqueria, un cicle que reco-
neix la trajectòria professional de personat-
ges destacats del món de la gastronomia
barcelonina i catalana. 

Fortí i la seva dona, Francina Suriñach,
cap de sala, van rebre un homenatge per la
seva trajectòria al capdavant d’El Racó d’en
Binu, tot un referent del panorama gastro-
nòmic català que va obrir les portes l’any
1970 i va ser el primer establiment a obte-
nir dues estrelles Michelin a Catalunya du-
rant la dècada dels 80. 

Fortí va començar a cuinar quan tenia
catorze anys, a l’Hotel Colón de Barcelona.
Després va passar pel restaurant madrileny
Jockey i La Tour de l’Argent, a París. Des
de fa 53 anys lidera la cuina d’El Racó d’en
Binu i encara ara continua davant dels fo-
gons i servint les seves famoses ostres al
xampany, la pasta de full amb pebrots o el
llobarro a la papillota.     

ELS SAVIS DE LA BOQUERIA
Al llarg d’aquests mesos han passat per l’Es-
pai Boqueria Joan Bayén, del Bar Pinotxo,
Josep Solà, de la Bodega Sepúlveda, Josep
Lladonosa, cuiner i historiador gastronòmic,
Isidre Gironès, fundador del restaurant Ca
l’Isidre, i Jean-Louis Neichel, fundador i xef
del restaurant Neichel.

El Mercat de la Boqueria homenatja
els savis de la gastronomia

Els comerços emblemàtics 
es reivindiquen a Europa

EN PRIMERA
PERSONA

Iniciativa
Representants de París, Roma i Lisboa, a
més de Barcelona, s’han sumat a la primera
Jornada Internacional de Comerç Emble-
màtic en Ciutats Europees, una trobada per
posar en comú les pràctiques que es duen a
terme a cada territori relacionades amb els
establiments comercials emblemàtics i per
emetre una declaració institucional de su-
port a aquests comerços.    

L’Ajuntament de Barcelona és el pro-
motor d’aquesta iniciativa d’àmbit europeu,
que busca reflexionar i debatre sobre la pre-
servació i promoció dels establiments que,
per la seva història, valor patrimonial, espe-

cificitat i trajectòria, mereixen ser destacats
com a emblemàtics. L’objectiu és traçar es-
tratègies conjuntes entre les diferents ciu-
tats i contribuir plegades a preservar el
patrimoni comercial europeu, representat
pels comerços de proximitat emblemàtics
que sobreviuen als països de la UE. 

La jornada es tradueix en una sèrie de
taules rodones i ponències centrades en les
oportunitats i els reptes que suposa comp-
tar amb el comerç emblemàtic a les ciutats
europees i les bones pràctiques en la seva
gestió, en particular els casos de Barcelona i
de les altres ciutats convidades: París, Roma
i Lisboa. També es compta amb l’informe
del Grup Europeu de Treball sobre Ciutats

Europees i Comerç, així com amb ponents
nacionals i internacionals, a més del Parla-
ment Europeu, també representat institu-
cionalment.

La Declaració de Barcelona sortint de
la trobada aborda les necessitats de preser-
vació i de promoció dels comerços. És un
document consensuat per tècnics i especia-
listes de les quatre ciutats, i l’eurodiputat
Marcos Ros el traslladarà al Parlament amb
l’objectiu que el màxim òrgan representa-
tiu debati a fons sobre quines són les me-
sures necessàries per salvar i protegir el
comerç i com es poden aplicar des de la
Unió Europea a tots els països que en for-
men part, adaptant-les a cada realitat.      

Amor Garcia regenta una joieria
i rellotgeria al carrer Padilla, 258
i demana, des de fa temps, un
pla turístic per a la Sagrada Fa-
mília. Una mesura que ajudi a
repartir els maldecaps del tu-
risme, però també els beneficis. 

Com resisteix el comerç de
proximitat a Sagrada Família?
Tenim molta feina per aguantar.
Durant la pandèmia, els grans
tenidors no van ajudar gens els
comerciants i les botigues de
mòbils i els basars han anat sub-
stituint el comerç de barri. 

Uns quants sí que han pogut
mantenir-se. 
Sí, els que podem. I aguantem
gràcies al veí del barri. I també
pels que venen de fora. Tot i que
cada cop estem més limitats,
perquè els treuen lloc per apar-
car i ho tenen més complicat per
poder accedir-hi. 

I què me’n diu dels turistes?
No contribueixen a la causa? 
Doncs, sí. Hem detectat que en
venen alguns, procedents dels
apartaments turístics. De tant en
tant et salven el mes. De fet, jo fa
molts anys que demano un pla
turístic a Sagrada Família. 

Amb quina finalitat? 
Per esponjar una mica més el
turisme fora dels carrers del
temple i que els turistes ajudin a
dinamitzar el comerç de l’en-
torn. Això seria bo per al co-
merç, però també per als veïns,
perquè així no hi hauria tanta
massificació en alguns punts del
barri. Seria bo per a tots. 

“De tant en tant 
hi ha algun turista
que et salva el mes”
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Amor Garcia 
Joieria Ribera

(Eix Sagrada Família) 
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Esports Bàsquet | El SESE rep el Joventut Les Corts
El SESE rebrà el pròxim dissabte 18 de març a les 19.30 hores el Joventut
Les Corts, en partit corresponent a la 20a jornada de la Copa Catalunya

femenina. L'equip buscarà pujar posicions superant un rival directe.

“La meva gossa Cora és l’alegria
de la casa. M’encanta anar a
córrer a la platja amb ella i tam-
bé m’acompanya a les excur-
sions a la muntanya. La Cora és
la meva calma i felicitat. Vull
veure-la feliç”, comparteix Clau-
dia Garcia (Barcelona, 1996),
alera del CB Roser.

És psicòloga de Recursos
Humans, administrativa en un
hospital i els caps de setmana,
cap de sala d’una sala de con-
certs. “Tothom se sorprèn que
aguanti aquest ritme, que exigeix
organització i disciplina. També
m’encanta tenir temps per a
mi, jugar a pàdel, anar en bici,
fer vida social… I sí… Dormo
poc”, confessa la barcelonina.

SER MILLOR PERSONA
Empàtica i alegre, se sent més
pacient des que va treballar amb
nens i nenes amb diversitat fun-
cional, que li van ensenyar a
educar i ser millor persona: “Va
ser molt agraït veure com apre-
nien a anar en bici. Una adoles-
cent amb síndrome de Down
em va preguntar un dia per què
li parlava com si fos una nena pe-
tita, i tenia tota la raó del món”.

Reivindica l’ofici familiar i vo-
cacional, perquè és la tercera psi-
còloga de la família, després de
la seva mare, la Gemma Garcia,
i la seva germana, la Rebeca. “En
realitat, crec que tots i totes
hauríem de fer teràpia. No ne-
cessites un problema molt greu
per anar-hi”, defensa l’alera.

Després d’una breu aventu-
ra al karate, que no li va fer el
pes, amb 9 anys i també a l’Es-
cola Arrels, de Sant Andreu, es
va enamorar del bàsquet, un
esport que encaixa amb ella:
“És d’equip, i et permet estar i
compartir moments amb moltes
persones. Jo era una nena tími-
da i el bàsquet m’ha ajudat a ser
infinitament extravertida”.

EL SEU PRIMER CLUB
El seu primer club va ser el
SESE, a mini i dirigida per Mar-
ta Santiago, una entrenadora
“amb una excel·lent capacitat de
comunicar i formar que va cons-
truir un gran grup”. El curs se-
güent va marxar al Bàsquet Fe-
mení Sant Adrià, on va iniciar

una etapa de quatre temporades
de molt aprenentatge, valors, ex-
igència, “molt bons números i
moltes persones especials” sota
la direcció de Dani Poza, Víctor
Torres o Dani José.

APRENDRE A COMPETIR
“Al Bàsquet Femení Sant Adrià
aprens a competir i, gràcies a
créixer com vaig fer-ho allà i a
tot el que he superat en aquest
temps, soc qui soc i com soc
ara”, agraeix.

Garcia va jugar al Campionat
de Catalunya Júnior Preferent i
a Copa Catalunya amb la UE

Mataró d’Ariadna Pujol, Laia
Flores o Mariona Teixidó. Allà
va conèixer César Aneas, que es
convertiria en el seu tècnic pre-
ferit. Ho continua sent. “En Cé-
sar no et deixa indiferent: o
t’encanta o no t’encaixa gens, i
a mi és qui més m’ha ensenyat
de bàsquet. Em va fer descobrir

i créixer en molts recursos tèc-
nics o en la defensa. De fet,
amb ell tenia un paper més de-
fensiu”, recorda.

“VAIG PERDRE LA IL·LUSIÓ”
Al Barça CBS competiria el seu
segon any de júnior i els dos pri-
mers de sènior. Després d’una

última temporada en què va
“perdre una mica la il·lusió”
pel bàsquet a Sant Feliu de
Llobregat i que, fins i tot, s’ar-
ribés a plantejar deixar-ho, va

aterrar al Draft Gramenet, on va
recuperar l’energia i les ganes
de jugar en un “grup humà re-
alment increïble”.

El seu pas per Santa Coloma
de Gramenet ha estat “irregu-
lar”, amb un primer curs “molt
bo” i els cinc següents en què
“intentàvem remuntar o estar
bé, i no ho aconseguíem, o no
vam arribar al que s’esperava”.
Les seves últimes setmanes al
Draft Gramenet va tornar a pen-
sar en la retirada perquè no te-
nia la seva espurna habitual.
Una il·lusió que ha recuperat al
CB Roser d’Iván Faure. “És un
grup humà que està molt atent
al que necessitis, i totes confiem
molt en la resta i ens ajudem en
el que calgui. Som una petita
gran família. Mai havia estat
tan a gust en un equip”, exposa.

El CB Roser és el grup més
sòlid i eficient de Copa Catalu-
nya. “Som conscients que po-
dem millorar i que en un torneig
tan igualat qualsevol equip et pot
guanyar. Anem matx a matx i
sempre deixant-nos-hi la pell”,
tanca Garcia, just abans que la
Cora lladri una mica. La gosse-
ta vol jugar amb ella una estona.

Toni Delgado
NOU BARRIS

ClaudiaGarcia és inquieta
» L’exjugadora del SESE és la tercera psicòloga de la família i treballa a Recursos Humans d’una empresa
» “La meva gossa Cora és l’alegria de la casa; m’encanta anar a córrer a la platja amb ella”, comparteix

Claudia Garcia i la seva gossa Cora. Foto: Clara Hernández

“Al SESE em va entrenar
Marta Santiago, que
tenia molta capacitat
de formar”, diu

“Quan vaig arribar al
Draft Gramenet, vaig
coincidir amb un grup
humà increïble”, diu
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Ernest Maragall va guanyar les
darreres eleccions municipals a
Barcelona, però no es va conver-
tir en alcalde. Amb aquesta espi-
na, el candidat d’Esquerra Re-
publicana de Catalunya (ERC) es
torna a presentar als comicis,
tot i que en aquesta ocasió les en-
questes sembla que no li són, per
ara, tan favorables com l’hi eren
el 2019. Sigui com sigui, Maragall
es mostra confiat i diu que si es
cregués les enquestes “seria un
pèssim candidat”. Així ho va ex-
plicar dimecres 15 de febrer a la
tarda en una conversa que va
mantenir amb Arnau Nadeu, di-
rector editorial dels diaris Línia.

En l’entrevista celebrada a
l’Espai Línia, en el marc del cicle
de trobades La ciutat metropo-
litana, progrés i futur, el candi-
dat d’ERC va fer un exercici de re-
alisme i va reconèixer que, segu-
rament, els resultats de les elec-
cions donaran un resultat molt
ajustat amb quatre forces molt
igualades. Es referia a la mateixa
ERC, als comuns, al PSC i a
Junts. “No serà com en altres oca-
sions una carrera de 100 metres,
sinó de 5.000 i, per això, la cam-
panya serà més decisiva que
mai”, va augurar.

En aquest sentit, Maragall va
esmentar el que, segons el seu
punt de vista, és el cinquè candi-

dat: l’abstenció. És per aquest
motiu que el candidat d’Esquer-
ra va assenyalar que guanyarà la
candidatura que tingui “capacitat
d’oferir projectes”.

Per altra banda, Maragall no
va amagar cert optimisme en
afirmar que està convençut que
ERC serà la primera força i va re-
conèixer que, en aquests comicis,
serà molt rellevant, a l’hora d’a-
frontar pactes postelectorals, el fet
de poder ocupar la primera posi-
ció. “Estic en condicions de pac-
tar amb Junts, amb els comuns i
amb el PSC”, va afirmar el repu-
blicà sense voler detallar amb
quina d’aquestes formacions pre-
fereix entendre’s. “Ho determi-
narà la possibilitat”, va dir.

SUPERILLES I GENTRIFICACIÓ
Maragall es va mostrar molt crí-
tic amb alguns dels projectes que
el govern d’Ada Colau ha posat en
marxa en els últims temps. Així,
va considerar que les superilles
són un exemple de gentrificació
verda, és a dir, una actuació ur-
banística que, en virtut de la re-
ducció de la contaminació, està
expulsant els veïns dels seus bar-
ris. “Des d’ERC ja vam avisar que
això podia passar, però els co-
muns han actuat amb oportu-
nisme”, va criticar. “En urbanis-
me, la reducció de la contamina-
ció pot ser un criteri, però no l’ú-
nic”, va dir. El projecte del can-
didat d’ERC passa per “actuar en
el conjunt de la ciutat i fer una re-
ducció global del trànsit”.

Tanmateix, Maragall també va
dirigir les seves crítiques cap al
soci de govern dels comuns en el
darrer mandat. El líder d’Es-
querra a Barcelona va qüestionar
el model de Jaume Collboni per
reduir la contaminació i aug-
mentar els espais verds. En una
entrevista dins del mateix cicle de
conferències, el socialista va afir-
mar que el seu projecte vol con-
vertir els interiors d’illa de l’Ei-
xample en parcs i jardins. “És un
projecte que està bé, però en cap
cas és la solució per reduir la
contaminació”, va dir Maragall.
“En tot cas, Collboni ha governat
durant quatre anys i no ha fet res
d’això”, va criticar.

REGULAR L’HABITATGE
En el tema de l’habitatge, Maragall
es va mostrar clar i concís: “Veu-
rem una regulació dels lloguers”.
Malgrat això, va reconèixer que els
canvis legals en aquesta matèria
impliquen molts agents que cal te-
nir en compte. Es referia a admi-
nistracions com la Generalitat o el
govern de l’Estat espanyol.

Per altra banda, el candidat va
alertar que el problema de l’ha-
bitatge que viu Barcelona no no-
més se soluciona a cop de llei. “Cal
crear i rehabilitar habitatges as-
sequibles”, va afirmar.

ENTRE COLAU I TRIAS
Maragall va aprofitar un altre
dels grans temes que preocupa la
ciutadania de la capital catalana
per llençar un dard als seus com-

petidors electorals. Pel que fa al tu-
risme, el líder d’ERC va dir que el
seu model no implica “ni turis-
mofòbia ni massificació, és a dir,
ni Colau ni Trias”.

Així mateix, Maragall no va
voler desvincular aquesta qüestió
de la resta de les que preocupen
la ciutadania. Dit d’una altra ma-
nera, segons el seu parer, per
aconseguir que el turisme “sigui
un valor afegit i no un sector que
generi dependència econòmica”
cal que Barcelona enforteixi tot el
seu teixit productiu. “Si tenim
una economia forta, no haurem
de dependre del turisme”, va dir
el candidat alhora que reconeixia
que cal oferir un turisme de qua-
litat i que no generi precarietat.

DRETS I DEURES EN NETEJA
En un altre dels grans temes que
preocupen els barcelonins, Ernest
Maragall va intentar fer una anà-
lisi més enllà dels titulars. Així, al-
hora que criticava l’actual govern
municipal per defugir les seves
responsabilitats i afirmar que els
problemes de neteja que viu la ciu-
tat tenen a veure amb el contra-
cte signat amb l’empresa res-
ponsable del servei, Maragall va
dir que també hi ha un problema
de civisme. “Sempre parlem molt
de drets, i això està molt bé, però
no esmentem tan els deures que
té la ciutadania”, va considerar. Si-
gui com sigui, el republicà va afe-
gir que es tracta d’un cercle viciós:
si l’Ajuntament no fa la feina ben
feta, els ciutadans no responen.

LA SEGURETAT
Per altra banda, Maragall també es
va referir als problemes d’insegu-
retat que alguns barcelonins con-
sideren que pateix la ciutat. El
candidat d’ERC va assenyalar que
quan parlem d’aquesta qüestió
s’ha de fugir de qualsevol debat que
passi per “una subhasta” del nom-
bre d’agents de policia que cal
augmentar als carrers de la capital
catalana. “Segurament en calen
més, però això no és l’únic que hem
de fer”, va explicar. “La millor po-
lítica de seguretat és canviar el
model productiu per posar fi a les
desigualtats”, va afegir.

A més, Maragall va considerar
que cal adaptar les lleis a la reali-
tat de Barcelona i tenir un model
de justícia “dissenyat per al tipus
de ciutat que és Barcelona”.

EL DEBAT DE L’AEROPORT
Com no podia ser d’una altra ma-
nera, Maragall també va referir-se
a l’aeroport. “Almenys ara té sen-
tit expressar propostes”, va dir el
candidat quan feia pocs dies que
s’havia posat damunt la taula
construir una nova pista sobre el
mar. “Hem perdut molts anys
per culpa de la proposta unilate-
ral del govern espanyol”, va afegir.

En aquesta línia, Maragall va
reconèixer que Barcelona necessi-
ta connexions de llarga distància,
però no va donar a conèixer la pro-
posta d’ERC per aconseguir-ho.
“En el seu moment explicarem
quin és el nostre projecte per posar
al dia l’aeroport”, va anunciar.

La sala de conferències de l’Espai Línia es va omplir per escoltar Ernest Maragall. Fotos: Joanna Chichelnitzky

Espai Línia, la Casa dels Barris

Ernest Maragall: “Ni turismofòbia 
ni massificació, és a dir, ni Colau ni Trias”

Albert Alexandre
BARCELONA
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El 1993, Jean-Claude Romand va matar la
seva dona, els seus fills, els seus pares, el
seu gos i va intentar suïcidar-se, sense
aconseguir-ho. Durant els dies següents
es va saber que no era metge, com tothom
creia, ni tampoc investigador a l’Organit-
zació Mundial de la Salut, i que tot el que
se sabia sobre la seva vida era mentida. 

Al Teatre Romea de Barcelona.

Teatre

L’adversari
Emmanuel Carrère

Publicar el segon disc amb només 22
anys i comptar amb la col·laboració ni
més ni menys que de Ferran Palau, Me-
ritxell Neddermann i Flashy Ice Cream.
Aquesta és la fita que ha aconseguit la
cantant sabadellenca Valèria N. Saurí, co-
neguda artísticament amb el nom de
Ven’nus, que acaba de presentar l’àlbum
Bocaterrosa (Halley Records). 

Música

En un poble costaner del sud d’Anglaterra,
durant la dècada dels 80, continua obert
l’antic cinema Empire. La Hilary és l’en-
carregada d’obrir la sala cada matí, men-
tre que el seu cap la crida a l’oficina de tant
en tant per demanar-li favors il·lícits.
Quan arriba el nou treballador, l’Stephen,
que pateix el racisme de la societat de l’è-
poca, tots dos connecten de seguida.

Pelis i sèries

El imperio de la luz
Sam Mendes

Bocaterrosa
Ven’nus

La Barcelona dels 70 i 80
L’Arxiu Fotogràfic de Barcelona (AFB) dedica una exposi-
ció al fotògraf Jordi Pol, que va retratar la Barcelona dels
anys setanta i vuitanta del segle passat amb una mirada

molt personal. Jordi Pol. Entre la multitud es pot visitar fins
al pròxim 15 de maig i mostra les fotografies que va fer

Pol quan col·laborava amb el Centre Internacional de Fo-
tografia de Barcelona, participant en un projecte que vo-

lia recollir com era la situació dels diferents barris de la
ciutat. Ell va fer reportatges sobretot dels barris de la Ri-
bera i del Raval. El 2019, Pol va cedir el seu fons a l’AFB. 

Maria del Mar Bonet (Palma, 1947) i
Joan Manuel Serrat (Barcelona,

1943) són, indubtablement, dues
icones de la cultura catalana. Els

dos cantautors van protagonitzar
una etapa de la música en català

marcada per la repressió franquista
i, per tant, van destacar per la seva
valentia. Ara, la Universitat de Bar-
celona (UB) els ha investit doctors

honoris causa per “haver contribuït
de manera decisiva, a través del

grup musical Els Setze Jutges, a la
renovació de la música popular ca-
talana en el marc de la recuperació

de la llengua i la cultura i contra
l’extermini cultural del franquisme”.

L’acte va ser el dia 6 de març.

B O N E T  I  S E R R A TQUI SÓN?

A LES XARXES...

Ser dues icones de la cultura catalana
Són dos dels cantautors de més prestigi a casa nostra

Famosos

Esdevenir doctors honoris causa per la UB
La Universitat de Barcelona els ha investit com a tal

Alguna opinió dolenta, moltes de bones
Hi ha qui critica la decisió, però la majoria l’entén

QUÈ HAN FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Aquesta és la història d’un somni infan-
til convertit en obsessió adulta: navegar
pel riu Congo des del naixement fins al
mar per explicar la història, la cultura i la
realitat dels pobles que n’habiten les ri-
bes. És també el relat d’un viatge im-
probable per una terra efervescent, aco-
llidora i ferida, per al qual no hi ha mapes
fiables i ningú pot preveure un termini. 

Llibres

El Quixot al Congo
Xavier Aldekoa

|Wo Long
Wo Long: Fallen Dynasty és un videojoc d’acció i rol en què hi ha

soldats, dracs i molta lluita. Per a PC, PS 4 i 5 i Xbox One i Series X/S. 
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SÓN FAMOSOS PER...
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La inseguridad no es una percepción de
los barceloneses. Punto.

Desde el gobierno de Colau y el PSC
se ha repetido en los últimos tiempos
consignas como: es una percepción in-
ducida por algunos medios de comuni-
cación instigados por algún partido; no
existe inseguridad porque los datos así
lo demuestran; es una campaña de la
oposición para desgastar al gobierno….

La realidad es que Barcelona tiene
un alto índice de delitos, no sólo en
Ciutat Vella sino que se ha ido exten-
diendo a toda la ciudad y el distrito de
Eixample es también víctima de las
políticas buenistas del PSC y Colau. Es
un insulto que el responsable de segu-
ridad y concejal del PSC, Albert Batlle,
niegue continuamente la grave situa-
ción de inseguridad que padecemos.
Es un insulto para el barcelonés al que

le han entrado en su casa a robar o
para el que le han roto la mandíbula
para robarle un reloj. Los políticos esta-

mos para dar soluciones y proteger al
ciudadano. Y Ciutadans BCN tiene la
solución:

POR UNA 
BARCELONA SEGURA

Contingut especial

DONA’NS LA TEVA OPINIÓ! CIUTADANS T’ESCOLTA!

@CsNouBarris

Cs Nou Barris

csnoubarris

nou.barris@ciudadanos-cs.org

Para tener una Barcelona segura no es
tanto la inversión, que también, como la

gestión, las directrices y el convencimiento
que, para que una ciudad sea segura, debe

tener una policía eficiente, eficaz y con el
apoyo del gobierno. Sin complejos.

Incrementar el número de agentes de la GUB y dotarles de los
medios necesarios para que puedan realizar su trabajo con se-
guridad.

Instrucciones claras y concretas a la GUB, que tendrán el
apoyo incondicional del Gobierno en el que esté CS.
Mantener y reforzar la unidad antidisturbios de la GUB
Crear una verdadera policía de barrio, que recorra el distrito

las 24h del día.
Abandonar, definitivamente, las políticas buenistas del PSC y

Colau, las de Trias también. Unas políticas que nos han llevado
a ser el paraíso de los delincuentes.
Instalación de video cámaras de vigilancia. Menos cámaras

para perseguir a conductores y más cámaras para perseguir a
los delincuentes.
Reforzar y mejorar los servicios de emergencia a través del 112

para que la respuesta a una denuncia sea inmediata. 

Impulsar desde el Ayuntamiento, en colaboración con nuestro
grupo parlamentario y grupo en el Congreso, modificaciones le-
gislativas dirigidas a dotar de más recursos a las policías, más
seguridad a los ciudadanos y tolerancia cero frente a la delin-
cuencia. Sin complejos.
Crear una unidad de la GUB especializada en okupación, con

instrucciones claras y concretas de priorizar la ayuda al ciuda-
dano frente al okupa. Okupar es delito.
Crear una Oficina de Atención al Ciudadano frente a la oku-

pación, con un teléfono de asistencia 24 horas que dará trámite
a denuncias para que la GUB en coordinación con Mossos,
pueda actuar inmediatamente.
Se procederá al desalojo inmediato de todos aquellos inmue-

bles de titularidad pública okupados.
Se promoverá, con el grupo parlamentario y el grupo del con-

greso, impulsar el proyecto de ley de CS contra la okupación.

Dejaremos de ser el paraíso de los delincuentes para ser el paraíso de los barceloneses.
Ciutadans BCN, por los tuyos, por ti y por Barcelona.



| 24

líniaNouBarris.cat Març 2023 Pròxima edició: 17 d’abril


